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BOOK IV
ENGLAND AND FRANCE



CHAPTER I
READ]USTMENTS

HenrY VI had been dead only a few hours when the Duke of
Gloucester started for Kent with a part of the army that had
returned to London with Edward, and the next day, while the
funeral barge was on its way to Chertsey, the king followed his
brother with the rest of the troops and with Clarence, Arundel,
Rivers, Hastings, and other lords in attendance.? Edward travelled
‘slowly, for he stopped here and there to punish some of those who
had assisted in the Bastard of Fauconberg’s insurrection. He did
not reach Canterbury until 26th May, and when he did arrive, he
found a very repentant city and magistrates bedecked with white
roses.? No sudden display of devotion to the house of York,
however, could save Canterbury from paying the penalty of her
sins. Her liberties and franchises were taken from her; some of her
citizens were hanged; many others were arrested, and Mayor
Faunt, who before this time had been seized and placed in the
Tower, was brought home to be kept in ward until a full inquiry
could be made into the crimes attending the recent disturbances.3
But the tedious task of dealing with the mass of offenders in Kent
was left to a commission to be appointed later and, after a short
stay in Canterbury, the king went on to Sandwich, where the
guiltiest of the guilty was abiding his coming. As the Bastard of
Fauconberg had made an offer to surrender his ships as soon as he
heard that the king and his army were starting for Kent, Gloucester

1Kingsford, Eng. Hist. Lit. in Fif. Cent., 374-375; Chron. of John Stone,
116 ; Three Fif. Cent. Chron., 185.

3Canterbury spent gd. for white kersey ‘‘ ad faciendum inde rosas.” Hist.
MSS. Com., Report g, p. 176.

3Ibid., p. 142 ; Issue Roll, Easter 11 Edw. IV, 19th May; Cal. Patent Rolls,
IT, 296. For proof that Faunt was in ward as late as 25th July, when the
king’s commissioners held their inquest at Canterbury, see Hist. MSS. Com.,
Report 9, p. 176. A list of Warwick’s adherents was found in Faunt’s pocket
when he was arrested, but Sir George Browne managed to get hold of it and

sent it down to Canterbury. Ibid., p. 142. The Cinque Ports also lost their
liberties and franchises. Cal. Patent Rolls, II, 260.
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2 . LIFE XN':D'-I'?EIGN OF EDWARD IV

had.already gone ahead to receive the ships, and all that Edward
had to do when he reached Sandwich was to accept the Bastard’s
submission.* This he did at once and then, leaving Sir John
Scott in charge at Sandwich, the Earl of Arundel at Dover, Thomas
St. Leger at Rochester, and a captain named John Brumston at
Canterbury, he went back to London and took the Bastard with
him.? A few days later (4th June) the Archbishop of York was
released from the Tower, and shortly after the Bastard of Fauconberg
received his pardon and undertook to serve under the Duke of
Gloucester in the marches towards Scotland. Letters of protection
were granted to the Bastard on 16th June, and he probably went
north with Gloucester soon after.3

When Edward returned to London from Kent in May, 1471,
he must have felt that he was master of England as he had never
been master of her before, since not only was his long struggle with
Warwick over, but the great earl whose power had been only less
than his own had dragged down to the grave with him both Henry
VI and Henry VI's son. The only surviving representative of
the house of Lancaster was young Henry Tudor, and the likelihood
that those who had been ready to fight against all odds for Henry
VI and his son would extend their devotion to the son of Margaret
Beaufort and Edmund Tudor seemed slight. Probably the bitter
experiences of the last ten years kept Edward from supposing that,
even under these circumstances, the last stubborn adherent of the
house of Lancaster would accept defeat, forget a lost cause, and
become his loyal subject; and though to outward appearances
he had forgiven Clarence, he knew that so long as Clarence lived
there was one potential, if not actual, traitor in his own family
circle. All things considered, however, the future looked much
less difficult than the past had beem, and the victory begun at
Mortimer’s Cross and Towton now appeared to be complete.

But if out of the troubles of the last ten years Edward the king
had come forth triumphant, Edward the man, sad to say, had gone
down in defeat. Very different from the brave, frank, generous,
well-intentioned youth who had taken the crown from Henry VI

TArrivall, 39.

2Issue Roll, Easter 11 Edw. IV, 19th May; Cal. Patent Rolls, II, 296;
Hist. MSS. Com., u# sup.

3Stow, 425; Cal. Patent Rolls, II, 262 ; French Roll 11 Edw. IV, m. 31.
I have found nothing to support Stow’s statement that Edward not only
pardoned the Bastard, but ‘ made him knight and vice-admiral.”
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with Warwick’s aid in 1461 was the man who came back to England
in 1471 to slay Warwick on the battlefield and Henry in a dungeon
in the Tower. Edward of York was still a young man in 1471,
for the battle of Towton was fought a few days before, the battle
of Tewkesbury a few days after, his twenty-ninth birthday. He
was also a brave man still. But ten years of kingship had taught
him many bitter truths, and adversity, instead of making him
wiser and better, had coarsened and brutalized him.

The men to whom Edward turned chiefly for advice during the
second half of his reign were not more self-seeking nor more un-
scrupulous than the Woodvilles had shown themselves to be, and
certainly not more cruel than Tiptoft, Earl of Worcester. But
neither were they, unhappily, the kind of men to teach him wisdom
and self restraint or to lead him into paths of righteousness and
peace. They were his chamberlain, Lord Hastings, who was
neither a wise man nor a good, and his brother Gloucester, whose
virtues now shone very bright by contrast with the ingratitude
and faithlessness of Clarence but whose actions in years to come
were to show that he was just as ambitious and untrustworthy as
«Clarence himself and, because he had more ability, really more
dangerous.

Plenty of Woodvilles cumbered the earth even after Warwick’s
massacre of the summer of 1469, as four of the queen’s brothers,
Anthony, Earl Rivers, Lionel, who was to become near the end of
Edward’s reign chancellor of the University of Oxford and Bishop
of Salisbury, Edward and Richard, were still living; but no one of
these men seems ever to have exercised much influence over Edward.
Indeed, for Anthony, second Earl Rivers, who was a knight of the
tourney and a poet and lover of letters rather than a man of affairs,
Edward appears to have felt a genuine contempt despite the fact
that the earl had shared his days of exile in Burgundy and helped
him more or less to regain his throne. When, soon after the battles
of Barpnet and Tewkesbury, Rivers asked permission to go to
Portugal to fulfil a vow he had taken to fight the Saracens, Edward
lost his temper, accused him of cowardice, because he wanted to
leave the country at a time when there was so much to be done,
and refused the request. Later the king relented, told the earl
he might go and gave him a letter ta all the potentates of Europe
requesting a safeconduct for him, but though after Christmas
there was a report that the earl had embarked for Portugal on
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Christmas Eve, he did not leave England, and the Saracens never
felt his steel.®

Perhaps Rivers gave up his crusade in the hope of pleasing the

king, but if that was the case he made his sacrifice too late for his
own good, as in the meantime he had lost the most important office
he had ever held, the lieutenancy of Calais. The lieutenancy had
been granted to him before Edward’s flight from England, and there
was no obvious reason why he should not have it again when Edward
returned. Yet in July it was given to Lord Hastings.? No doubt
} Hastings was a fitter man for the post, but Rivers’s chagrin was
' very deep, and it led to an enmity between Hastings and the Wood-
villes which was scarcely less bitter, or less disastrous to the house
of York in the long run, than the enmity which had existed between
Warwick and the Woodvilles. Queen Elizabeth’s dislike for
the lord chamberlain was particularly intense, because it was based
not only on the slight that had been put upon her brother for his
sake, but on a suspicion that he was ‘ secretly familiar with the
king in wanton company.”’3 Like any wife, she hated the encourager
of her husband’s infidelity.

The day on which he first reached London after his return from
Burgundy Edward had ordered the appointment of new sheriffs
throughout the kingdom and had required Henry’s appointees to
surrender their offices upon penalty of a fine of ten thousand pounds;*
but on the whole he displayed the same desire to avoid all changes
not actually imperative that Warwick had shown during Henry’s.
readeption. He picked up the reins of government again as if
he had dropped them voluntarily to go away on a few months”
pleasure trip, rather than as if he had been driven out of hiskingdom
by open rebellion. The treasurership, which the dead Earl of
Worcester had held, was given to the Earl of Essex; the great
chamberlainship, left vacant by Warwick’s death, to the Duke of
Gloucester, and the chief butlership, which had been in ILord
Wenlock’s hands from 1460 till the day he fell at Tewkesbury,
to the Earl of Wiltshire ; and Chief Justice Danby and Sir Richard

I IPaston Letters, V, 106, 110, 131; Rymer, XI, 727; Cal. Patent Rolls,
1, 292.

2Writs of Privy Seal, file 834, no. 3232; French Roll 11 Edw. IV, m. 18.

3More, Hist. of Richard III, 9. More says in another place that at one
time, owing to some accusation which Rivers made against him, Hastings
was ‘‘ for the while (but it lasted not long) far fallen into the king’s indigna-
tion and stood in great fear of himself.”

4Fine Roll 11 Edw. IV, m. 10,
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Illingworth, chief baron of the Exchequer, were superseded, pro-
bably because they had shown more complacency towards Warwick
than could well be overlooked.” But Stillington slipped back into
his old place as chancellor, and Rotheram into his as keeper of the
privy seal, as if the months of Henry’s readeption had never been,
and not only was Gloucester again comstable of England and
admiral, but Clarence, in spite of all that had occurred, was allowed
to resume his old office, the lieutenancy of Ireland.? The care
of the northern border was also divided again, as it had been in
the last weeks before the flight to Burgundy, between Gloucester
and Northumberland, though the power of Northumberland, who
was warden of the east and middle marches, was subordinate to
that of Gloucester, who was warden of the west march.3

The pleasantest task Fdward had to perform after his home-coming
and his two great victories was to make suitable provision for the son
and heir born to him during his absence. On 26th June the child that
had first seen the light in the Westminster sanctuary seven months
before was created Prince of Wales, and on 3rd July, in the par-
liament chamber, many lords spiritual and temporal, including
the Archbishop of York, took the oath of allegiance to him as
the undoubted heir to “the crowns and realms of England and
of France and lordship of Ireland.”4 Straightway, too, a bevy
of officers were appointed to look after the Prince’s needs. For
the present the only really vital person in his entourage was his
nurse ; and Avice Welles, as she was named, must have performed
her duties to the king’s satisfaction and pleasure, for she was
granted, soon after her charge celebrated his second birthday, a tun
or two pipes of Gascon wine yearly and at another time was given
silk for a gown that cost nearly ten pounds.> But the king’s son
was also provided with a chancellor, the Abbot of Westminster,

1Cal. Patent Rolls, II, 258, 262 ; Writs of Privy Seal, file 832, no. 3150.
Essex retained the treasure_rship untxl his death, which occurred only a few
days before Edward’s. Wiltshire died early in 1473, and Rivers was then
111{133: i::l[:ieflbutler. Writs of Privy Seal, file 834, no. 3639; Cal. Patent

3Cal, I":tefx.t Rolls, II, 272. For proof that Gloucester was exercising the

offices of constable and admiral in July, 1471, see Ancient Correspondence,
Vol. XLIV, no. 61.

3Cal. Patent Rolls, II, 313, 439, etc.; Hist. MSS. Com., Report 6, app.,
223.
4Rolls of Parl, VI, 9, 234; Rymer, XI, 714. The heralds and minstrels
teceived a largess of twenty pounds for their services on 26th June. Issue
Roll, Easter 11 Edw. IV, 15th May.

5Cal. Patent Rolls, II, 358 ; Tellers’ Roll, Easter 17 Edw. IV,



6 LIFE AND REIGN OF EDWARD IV

who was already his godfather; a steward, Lord Dacre, and a
chamberlain, Thomas Vaughan; and as he was burdened with
the possession of the principality of Wales, the duchy of Cornwall,
and the county of Chester, these three men, together with his
mother, three of his uncles, Clarence, Gloucester and Rivers, Lord
Hastings, John Alcock, and others, were appointed to administer
his affairs for him until he attained his majority.*

Yet great as was the satisfaction the king took in thus starting
his son and heir on life’s journey with all the proper accoutre-
ments, that pleasure was offset to some degree by the furious
quarrel which broke out between his two brothers almost as soon
as he was seated on his throne again and which, added to the
animosity between Hastings and the Woodvilles, must have made
the atmosphere of his court anything but pleasant and peaceful.

That the king should look with more favour and affection upon a
brother who had been faithful to him than upon one who had tried
to steal his crown was only natural, and in the distribution of
offices Gloucester had been given three to Clarence’s one. That
much Clarence, with all his stupid selfishness, might have endured
in silence, but as soon as he learned that Gloucester wanted to marry
the young widow or fiancée of Henry VI’s son, Anne Neville, who
had been captured with Margaret of Anjou after the battle of
Tewkesbury, his jealous wrath began to rise; and when, during
the summer, all the vast estates which the Earl of Warwick had
owned in Yorkshire and Cumberland were granted to Gloucester
instead of to him,? the husband of Warwick’s elder daughter, his
anger and disappointment passed all bounds. Evidently he found
out that the Lady Anne herself shrank from the thought of marrying
his brother, for to escape Gloucester’s attentions she seems to have
suffered Clarence to carry her off and disguise her as a housemaid.
But a very brief experience of kitchen life sufficed to alter the
lady’s feelings, and when Gloucester discovered her whereabouts,
she allowed him to take her to the sanctuary of St. Martin’s. Natur-
ally Clarence was made still angrier by this foiling of his plans,
and at length Edward felt so disturbed about the dissension between
his brothers that he called them both before his council. Nothing
was gained by that, however, as each of the dukes brought forward
so many arguments in favour of his own wishes and pretensions

1Cal, Patent Rolls, II, 283 ; Signed Bills, file 1502, no. 438s.
2Cal. Patent Rolls, II, 260, 266.
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and pleaded his cause with so much skill and eloquence that even
men learned in the law, it is said, listened to them with wonder and
admiration.® The quarrel not only went on, but waxzed hotter and
hotter, until Clarence, if he had ever had any chance of redeeming
himself in Edward’s eyes, lost it for all time. More and more the
king grew to feel that his brother Clarence was a viper, and perhaps
his estimate of the duke’s character was not far wrong. On the
other hand, he seemed to pass on to Gloucester the affection Clarence
had forfeited, and this enraged Clarence the more.

Abroad as well as at home Edward saw some clouds on the
horizon as he scanned the skies in the months immediately following
his recovery of his throne. But take it all in all, his position had
never been stronger or his prospects brighter than now, and it was
not long before the only really stormlike clouds showed signs of
breaking up or drifting away.

The result of the battle of Barnet was known to the Duke of
Burgundy within four days after the event.? The news was
sent to him by his wife, who had it from Edward himself. As
Margaret seasoned her message with a statement that her brother
was far from satisfied with the niggardly amount of help he had re-
ceived from Burgundy, Charles’s first feeling was not one of pleasure.
But fortune had not been smiling on him of late in his struggle with
the king of France, and a moment’s reflection sufficed to make him
realize how much cause he had to rejoice that Warwick was not the
~ victor instead of Edward. It was Charles who had solicited the
truce with Louis which had so angered and alarmed Warwick as
the ear]l was marching towards Barnet and death, and had the battle
of Barnet terminated in a different way, he might have been forced
to go down on his knees before Louis and beg for a treaty of peace.
Consequently, though he never forgave Edward for finding fault
with what he had done for him, Charles hastened to announce
his brother-in-law’s victory to his subjects and to Louis himself.
He also bestowed pensions of a thousand pounds a year on
Earl Rivers and Lord Hastings in recognition of the aid they had
given to the king.3

rHist. Croy. Cont., 557.

2La Marche, III, 73, says that the news of Warwick’s death reached Charles
at Corbie. The duke was at Corbie from 11th to 18th April. Commynes-
Lenglet, II, 198.

3Commynes, I, 218-219; Chronique Scandaleuse, I, 256-257; Basin, II,
275; Commynes-Lenglet, II, 198, III, 617-620. Hastings continued to
receive his pension from Charles until 1475, if not longer.
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As for Louis, he did not know at first whether to believe what
Charles told him about events in England or to think that the duke
was lying to him. On 5th May Bettini informed the Duke of Milan
that there had been a meeting at Peronne of representatives of
the king of France and the Duke of Burgundy, but that nothing
had been decided and that * things seem very different since the
last news from England. The duke is very haughty and they now
fear that there will be great difficulty in obtaining Picardy from
him.” The Burgundians, Bettini said further, had spread a report
that the Earl of Warwick was dead, but an English herald who
had just arrived at the French court declared that the earl was well
and strong, and also that there was no truth in the story that the
Duke of Clarence had been killed. Though the duke had been
slightly wounded, he had recovered and was with his brother
Edward. “T wish the country and the people were plunged deep
in the sea,” Bettini growled, “ because of their lack of stability,
for I feel like one going to the torture when I write about them,
and no one ever hears twice alike about English affairs.”*

Three weeks after Bettini wrote this letter, France was still in
doubt about the situation in England. On 18th May another
Milanese declared that Louis had received a letter from Queen
Margaret the evening before in which the queen asserted that
Warwick was not dead, but had merely withdrawn to a secret place
to recover from the wounds he had received in the battle with
Edward, and that her son was in London with many men. And
on the 26th Bettini reported again:  There is no news of English
affairs except by way of Burgundy. They are masters of the
sea together with the Bretons and Easterlings; not a bird can
pass without being taken by them. However, two friars arrived
here some days ago. They say that the affairs of the Prince of
Wales are very prosperous and he has a countless number of men.
The Burgundians here do not deny it and fear that the Prince may
give King Fdward a great deal of trouble. The friars also say that
the death of the Earl of Warwick is not true, but in this people
do not believe them.’’

Edward was too busy immediately after the battle of Tewkesbury
to give much thought to friend or foe beyond the sea, but at the
end of May, while he was at Canterbury, he dispatched letters to

1Cal. Milanese Papers, I, 153-154.
21bid., 1, 155.
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the Duke of Burgundy, to his kind host, the Seigneur dela Gruthuyse,
and to the magistrates of Bruges; and with each letter he enclosed
a “ mémoire en papier ”’ which contained an account of his fortunes
since he sailed from Flushing and which was an abridgment of
the now well-known ‘‘ Historie of the Arrivall of Edward IV in
England.”* The letter to Charles, which is dated 28th May, and
that to the magistrates of Bruges, written just a day later,
have been preserved,? and they show that if Edward had spoken
somewhat impolitely and ungratefully of Charles when writing to
his sister, he did not fail to be courteous and appreciative when
writing directly to the duke himself. For he now expressed his
gratitude for the hospitality extended to him during the months
of his exile and, promising Charles that he would proclaim anew
the league and intercourse of merchandise between England and
Burgundy which had been in force at the time of his flight, he asked
the duke to do the same.

Of Edward’s letter to the Seigneur de la Gruthuyse no copy has

ever come to light. Probably it never reached its destination,
" as Stephen Dryver, who set out with it from Sandwich while Edward
was there, was captured by the French and held a prisoner at
Dieppe for a month and three days—in other words, until he
succeeded in furnishing ransoms for himself and his men to the
amount of twenty-one pounds.? But the letter to the magistrates
of Bruges was received at Bruges on 7th June,* and the one to
Charles, which Edward intrusted to Pierre Courtois, one of the
ducal secretaries who had apparently accompanied him to England,
may have made even a speedier journey. At all events, on 2nd
June Bettini, after informing the Duke of Milan that the day
before the king of France had learned that the Prince of Wales
had fallen in battle and that Queen Margaret was a prisoner, closed
his letter by saying that the Duke of Burgundy was showing his
joy and satisfaction by public demonstrations, constant pro-
cessions, ringing of bells and bonfires, so that one would imagine

ISee Bruce's introduction to the ** Arrivall,” vi-vii.

2The letter to Chatles may be found in Plancher, IV, 306, that to the
magistrates of Bruges in Gilliodts-van-Severen, VI, 62, Waurin, III, 146,
Commynes-Dupont, III, 292, and “ La Revolte du Conte de Warwick
(Caxton Society, 1849). A translation of the latter is printed in Archeologia,
XXI, 23.

3Writs of Privy Seal, file 836, no. 3323—the king’s notification to the
chancellor that he had granted Dryver a year’s safeconduct for a ship or
ships of 600 tons burden. Cf. Ibid., file 838 no. 341I10.

4Van Praet, Recherches sur Louis de Bruges, II.
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the whole country to be on fire. It is expected to make him so
haughty that he will no more consent to a year’s truce.”’*

It goes without saying that the king of France lighted no bon-
fires to celebrate the battles of Parnet and Tewkesbury. Edward’s
triumph meant to Louis not only the loss of the English alliance
he had hoped to secure through Warwick ; it probably meant also
that Edward, with his desire for revenge whetted by recent events,
would soon be renewing his plans for that invasion of France which
his subjects had already shown their willingness, even eagerness,
to support. More anxiously than ever, therefore, Louis pressed
his negotiations with Charles for a longer truce, although there
was fear, according to Bettini again, that if the duke consented
to the truce, it would be merely to give himself a better chance to
perfect his plans for an attack on France with the help of the English.
And before many days had passed it was reported that Edward was
already making preparations for war. On 17th June Bettini
wrote: “ We hear that King Edward is devoting all his attention
to gathering a large force to send it to war against this kingdom.”
But he went on to say that, although the French were not
without uneasiness, no one thought the English would make a
descent this season, and in the meantime a complete agreement
might be made with the Duke of Burgundy. “If this takes place,
there will be little to fear from the English afterwards,” he declared ;
““but if it does not, they will have more to fear than they may want.”
There would be one advantage in a war with the English, he added,
for in such a war there would be no danger of a secret understanding
with the French lords, as there was when it was a case of war with
the Duke of Burgundy alone. At the same time he confessed
that Edward and Charles would probably make many conquests
from the king of France, and that the war was likely to be long
and bloody. Two days later he was writing again. “ Rumours and
advices,” he said this time, ““ continue to increase that the English
are getting ready to come at present and land in Normandy and
Guienne. They are very anxious about it here, and their suspicions
are strengthened by this new attitude of the Duke of Burgundy
in refusing to accept the truce as arranged by his ambassadors
by his order. The king on his side does not relax any of his pre-
parations for war.” Even a month later the scare was not over.

1Cal. Milanese Papers, I, 156. The Duchess of Burgundy celebrated her
brother’s victory with a huge bonfire at Ghent on 12th June. Commynes-
Lenglet, II, 198.



ENGLAND AND FRANCE 1I

“ His Majesty has a large fleet at sea,” Bettini wrote at that time,
“ and he increases it every day with the intention of fighting the
English before they land, should they attempt to come here as
talked of.”’*

But, in reality, whatever developments the future might bring
forth, Louis had little to fear from the English at present. Edward
had accomplished wonders in a few weeks, but even with that he
did not yet have his kingdom well enough in hand to undertake a
war with France. Calais had not been brought to submission;
Kent was still in such a state that it was necessary to keep garrisons
in the chief towns, and Jasper Tudor, Earl of Pembroke, as Louis
well knew, was at large in Wales.

The subduing of Calais proved less difficult than Edward probably
anticipated. It was not until the middle of July that Hastings
was appointed lieutenant of Calais,? and when he crossed the sea
in August, he took with him Lord Howard, who was to be his deputy,?
and fifteen hundred armed men, besides two hundred members
of the “old retinue.” The new lieutenant was also provided,
however, with letters of pardon for Gate, Wrottesley, and all other
persons in Calais and Guines, as well as with a commission to pay
. the wages of the garrison and to dismiss the more than five hundred
extra men that had been added to the garrison by Warwick.* Very
likely these documents were of more service to him than his troops.
For Gate and Wrottesley decided to submit at once rather than.
attempt to resist or to seek asylum in France, and their submission
enabled Hastings to enter Calais ‘“‘peaceably.” Gate and Wrottes-
ley were then sent to London, and with them probably went the late
Marquis of Montagu'’s eleven year old son, George Neville, who had
certainly been in Calais in June and whose name was included in
Edward’s letters of pardon.’

1Cal. Milanese Papers, I, 156-158, 160.

2Writs of Privy Seal, file 834, no. 3232 ; French Roll 11 Edw. IV, m. 18.
The terms of Hastings’s indenture with the king may be found in a warrant
to the treasurer of Calais, Exchequer Accounts, France, bundle 197, no. 17.

3Writs of Privy Seal, file 834, no. 3240; French Roll 11 Edw. IV, m. 18.

4Signed Bills, file 1502, no. 4394 ; French Roll 11 Edw. IV, m. 26 and 30;
Writs of Privy Seal, file 835, nos. 3261, 3263 ; Warrants for Issues, 11 Edw.
IV, 16th July; Tellers’ Rolls, Mich, 11 and 12 Edw. IV ; Issue Roll, Easter
11 Edw. IV, 19th May; Foreign Roll 12 Edw. IV, m. E; Cal. Patent Rolls,
11, 270, 290.

5Paston Letters, V, 111 ; Hist. Croy. Cont., 557 ; Lettres de Louis XI, IV,
244 ; Writs of Privy Seal, file 835, no. 3261. For proof that George Neville
was at this time eleven years of age, see Inquisitions post mortem, 16 Edw. IV,
no. 29. The Marchioness of Montagu was ultimately granted the custody
of her son. Cal. Patent Rolls, II, 335.
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When Calais saw fit to yield, Guines could hardly attempt to
resist even if she wished to do so. And perhaps it was not her wish,
as Richard Whetehill had already been reappointed lieutenant of
Guines on 28th June,® a fact from which it would appear that,
in spite of his close relations with Warwick in earlier years, he had
either remained faithful to Edward during the recent troubles or
had bought the king’s favour by submitting at the earliest possible
moment. Hammes Castle too seems to have submitted without
a struggle this time, and John Blount continued to be, or became
again, the king’s lieutenant there.?

Although Calais had been deeply implicated in the Bastard of
Fauconberg’s insurrection, Edward had been glad to deal gently
with her. But towards Kent and Essex, the counties from which
the Bastard had drawn most of his men, he pursued quite a different
policy. In their case there was no king of France just over the
wall watching and waiting for a chance to slip in, and Edward
chose to make an example of the Kentishmen and their neighbours
which neither they nor the rest of his subjects would soon forget.
Although the names of the Earls of Essex and Arundel headed the
list of commissioners who were appointed on 15th July to inquire
into the late insurrections, the actual work of the commission de-
volved on Lord Dynham, Sir Thomas Bourchier, Sir John Fogg, and
two other men;3 and they adopted thoroughness rather than justice
as their watchword. However, though two petty captains, Spising
of Essex, the man who had led the Bastard’s attack on Aldgate,
and Quint of Rochester, were executed and their heads sent to
London to be set up on Aldgate,* in general money was preferred to
heads. The king’s commissioners “ sat upon all Kent, Sussex, and
Essex that were at the Blackheath,” declares Warkworth, “ and
upon many other that were not there; for some men paid two
hundred mark, some a hundred pound, and some more and some
less, so that it cost the poorest man seven shillings which was not
worth so much, but was fain to sell such clothing as they had and

*Writs of Privy Seal, file 834, no. 3245; French Roll 11 Edw. IV, m. 28,
For the terms of Whetehill’s indenture, see Exchequer Accounts, bundle 71,
no. 5. Hastings was afterwards made joint lieutenant with him. French
Roll 11 Edw. IV, m, 11,

3Writs of Privy Seal, file 843, no. 3699 ; French Roll 13 Edw. IV, m. 28.

3Cal. Patent Rolls, II, 287, 299-300 ; Hist. MSS. Com., Report 9, app., 177.

4Kingsford’s London Chron., 185; Fabyan, 662 ; Stow, 425; Hist. MSS.
Com., Report 9, app., 141.
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borrowed the remnant and laboured for it afterward. And so
the king had out of Kent much good and little love.”*

Calais’ submission had been obtained with little effort, and the
frightened followers of the Bastard of Fauconberg had been power-
less to oppose the officers of the law. But the Earl of Pembroke
was a trouble not so quickly disposed of, as not only the Welsh
mountains and castles, but the Welsh people, whose devotion to
all who represented the house of Lancaster nothing seemed to
destroy, gave shelter to Jasper Tudor.

If Margaret of Anjou had succeeded in effecting a junction with
Tudor, as she hoped to do, before Edward overtook her at Tewkes-
bury, the subsequent battle might have had a very different ending.
But Edward’s quickness spoiled all, and Tudor, who probably was
not far away at the time of the battle, retired to Chepstow when
he heard of the day’s disaster. Soon after the battle Edward
sent one Roger Vaughan in pursuit of the earl, but not only did
Vaughan fail to capture the prey he sought, but he was himself
captured and beheaded. From Chepstow Tudor withdrew to
Pembroke, taking his nephew Henry with him, and there he was
immediately besieged by one Ap Thomas; yet though the odds
were so much against him that it seemed as if he must inevitably
surrender, at the end of a week Ap Thomas’s own brother came
to the rescue and raised the siege.?

Ready as his Welsh friends were to help him, it was not from them
alone that the Earl of Pembroke was getting support. Early in
July Paston wrote to his mother that “ the Scots and the Welsh
men be busy,” but that “ what they mean” he could not say.3
Something of what the Welsh and the Scots meant, however, is
revealed by two of Bettini’s letters. On 16th July Bettini told
the Duke of Milan that the king of France entirely agreed with his

IWarkworth, 21-22. Anyone questioning the thoroughness of Kent’s
punishment need only consult some reports of the king’s commissioners which
are preserved in Ancient Correspondence, Vol. LVII, nos. 107-110, and the
one printed in Hist. MSS. Com., w¢ sup. * Gifts " from various persons in
ﬁent and Essex are entered on Tellers’ Roll, Mich. 11 Edw. IV, . Ramsay,

» 391,

2According to Vergil, from whose history the above facts are derived,
Tudor was attacked by Morgan Thomas and rescued by David Thomas;
but as Edward gave a reward of £20 to one John Seynolo, knight, for cap-
turing Morgan ap Thomas (Tellers’ Roll, Mich. 11 Edw. IV), it looks rather
as if it were David ap Thomas who besieged Pembroke and Morgan who came
to Tudor’s relief,

3Paston Letters, V, 107.
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suggestion that it would be well to ““ try and keep up some dis-
turbances in England ”’ and that he was doing all he could to that
end. “ He still has there the Earl of Pembroke, brother of the
late King Henry on his mother’s side, who has a good number of
places in Wales, a strong country and near to Scotland, which is
in constant opposition to King Edward with the help of the Scots.
He has arranged to give assistance to this earl and to the Scots
also, and to do what he can for them, so that they may keep up
the war and disturbance.” And on 6th August Bettini wrote
again: ‘It seems that the Earl of Pembroke, with some other
lords and the help of the Scots, is still keeping matters unsettled
in England. His Majesty has sent an ambassador to the said
earl and to the king of Scotland.”* )
As long as Louis could keep the Welsh and the Scots “ busy,”
he was not likely to see an English army landing in Normandy or
Guienne. Nevertheless, he had need of all his courage and all his
cleverness ; for it was as he feared—another league hostile to him
was taking shape, mainly through the efforts of the Duke of
Brittany, and despite the assertion of Bettini, who evidently had
not studied the history of past wars between England and France,
that the loyalty of the lords of France could be counted on in case
of a war with the English, the king of England was again being urged
to join the league. On 17th June Bettini had written, in cipher,
that it was thought that if Louis and the Duke of Burgundy reached
an agreement, a marriage between Charles’s daughter and the Duke
of Guienne would follow. But Bettini or anyone else who thought
that Louis would favour, or even tolerate, a marriage between
his brother and the Burgundian heiress was very much mistaken.
Since the birth of the Dauphin the Duke of Guienne had become
refractory and seditious again, and ILouis’ feeling towards his
brother was very like Edward’s feeling towards Clarence. That
there was talk of such a marriage was true, but the plan was not
of Louis’ making. It emanated from Francis IT and his confederate,
the Count of St. Pol, who were proposing to make Louis’ brother
the nominal head of their new league against Louis, just as he had
been the nominal head of the League of the Public Weal six years
before, and who thought that, by leading the Duke of Burgundy
to think that through the league he would be able to recover the
lost Somme towns, they could win his consent to the marriage.

1Cal. Milanese Papers, I, 160.
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Francis had drawn other important persons into his league
besides the Duke of Guienne and the Count of St. Pol. ‘The most
powerful nobleman of the south of France, Gaston de Foix, whose
daughter Francis had recently married, was also a party to it.
So was the man Louis hated most of all, the husband of another
daughter of the Count of Foix, the Count of Armagnac, who, in
September, 1460, had been condemned to forfeit all his goods,
chiefly on the ground that he had been guilty of intriguing with
the English, and who was now bent on recovering what had been
taken from him.* Vet Francis wanted, in addition, the help of
Edward, whose good-will he had some right to count on, as he had
responded to the urgent appeal for help which Edward had sent
to him from Flanders and, since Edward’s recovery of the throne,
had ordered his subjects to observe the treaties made with England
before the king’s flight.? According to report, the Abbot of Bégard
was the envoy whom Francis sent to England in July, or about that
time, with a request for help against Louis; and probably the
report was true, as a messenger of the Abbot of Bégard carried
letters from Edward to Francis not long after.3

Of far greater weight in Edward’s estimation than the desire
the Duke of Brittany showed to make him a partner in the new
league against the king of France were the signs the Duke of Bur-
gundy also gave of a wish to enter into an alliance with him against
Louis. On 5th July Charles renewed his truce with Louis until
1st May, 1472, but that did not prevent him from receiving in the
same month some envoys from Francis and the Duke of Guienne
who brought him further messages regarding the league and the
proposed marriage between his daughter and the Duke of Guienne;*
and even at the moment that he signed the renewal of his truce
with Louis, Charles had an embassy in England on an errand which
boded anything but good for France. For shortly after he heard
of Edward’s final victory, Charles had sent Baudoin de Lannoy,
Seigneur de Molembais, and one of his secretaries to England, and

!Commynes-Lenglet, III, 141-145; Dupuy, Réunion de la Bretagne 4 la
France, I, 276, et seq. ; Samaran, La maison d’Armagnac, 176-178. At the
begmnmg of November John of Aragon concluded an alliance with the Dukes
of Burgundy and Brittany. He was looking for the opportunity to recover
Roussillon and Cerdagne which came a year later.

219th June. Diplomatic Documents (Exchequer, T. of R.), box 19, no
541; 45th Report of Deputy Keeper, app.,

3Issue Roll, Easter 11 Edw. IV, 13th July; Tellers Roll, Mich. 11 Edw. IV.

4Dupuy, I, 281 ; Plancher, IV, cccvii.



16 LIFE AND REIGN OF EDWARD IV

these ambassadors, one of whom, the ducal secretary, died in
England, probably of the plague, as did also the clerk of the Seigneur
de Molembais, were directed by Charles not simply to extend his
congratulations to Edward on his success, but to urge the king to
unite with him in an attempt to crush Louis. The king of France
was as much the enemy of England as of Burgundy, Charles argued,
and this mutual attack on him, the duke maintained, would give
the king of England an opportunity both to revenge his wrongs and
to recover his rights.*

Edward replied to Charles’s invitation by sending Doctor John
Russell to ask for fuller information about the duke’s proposal,
and to Francis he seems to have sent word that, if he supported
the league, he would expect to be repaid with assistance to recover
Guienne or Normandy.? But the prospect of a marriage between
Mary of Burgundy and Louis’ brother filled Edward with such intense
alarm that even the possibility of recovering Guienne or Normandy
seemed by comparison a small matter. Louis’ only son was a sickly
child, and if the Duke of Guienne married Mary of Burgundy and
afterwards, by the death of the Dauphin, became king of France,
England would be confronted with a union of France and Burgundy
which would spell her ruin. When Russell hastened to point out
this danger to Charles, the duke tried to make it clear, without
saying so in plain words, that he had no intention of permitting
his daughter to marry the Duke of Guienne; but notwithstanding
this, Edward’s fears grew daily until he seems to have contemplated
a complete volte-face, a joining of forces with Louis against Francis’s
league and the reopening of the negotiations Louis had attempted

lHaymn II, 193 ; Hist, Croy. Cont., 556-557. Edward presented ““ Master
Simon,” ambassador of the Duke of Bu:gundy, with three pieces of cloth
and ,533 6s. 8d. in money. Issue Roll, Easter 11 Edw. IV, 13th July ; Tellers’
Roll, Mich. 11 Edw. IV. William Bysse of Burgundy, kmght (Guillaume de
Blsche, Seigneur de Cléry-sur-Somme ?), also received 8 small sum of money.
Issue Roll, ut sup.

From the ““ Confidences d’Henri Millet,”” Lettres de Louis XI, IV, 358,
one would conclude that the first suggestion of a joint war against France
came, not from Charles, but from Edward. But that does not seem to have
been the case, though- probably Charles wanted the Dukes of Brittany and
Guienne to think it was.

aHist. Croy. Cont., 557 ; Lettres de Louis XI, ut sup. ; Issue Roll, wt sup.
According to a matgmal note to the third continuation of the Croyla.nd
chronicle, the author of that continuation served as Edward’s ambassador
to Burgund on this occasion. He may have accompanied Russell, who,
Ehe entry on the Issue Roll shows, was absent from England twenty-exght

ays.
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to begin with Rotheram in 1468 for a marriage alliance between
the houses of York and Valois.*

As it proved, Edward was not the only person who was nervous
and ready to take fright. His intimation that, if he joined the
league, he would expect help to reconquer Guienne or Normandy
so alarmed the Duke of Guienne that the duke began to make
preparations to protect his duchy against the English? In
the end both the Duke of Guienne and Francis decided that it
would be safer to drop Edward out of their plans altogether, and
they entreated the Duke of Burgundy not to seek the assistance
of the ancient enemies of France.? Charles, in consequence, gave
Russell an evasive answer, merely telling him that he would send an
embassy to England with a definite reply sometime before All
Saints’ Day, while, to cheer Francis and the Duke of Guienne, he
declared that he was ‘“mauvais Anglois,” that he loved the crown
of France, and that when all had been arranged with the lords of
France, he would listen no more to the king of England’s demands.*

It was when the prospects of the league were in this rather gloomy
state that Louis managed to pick up pretty full information about
it. He sent Oliver le Roux to the Count of Foix on some mission,
and Le Roux, happening to be lodged in the same house with one
Henri Millet, who had come from the Duke of Brittany, succeeded
in extracting from his fellow lodger almost all there was to know
concerning the league and its plans and difficulties. The immediate
result of Le Roux’s discoveries seems to have been a decision on
Louis’ part to respond quickly and graciously to Edward’s advances,
as scarcely had Le Roux’s letter telling of what he had learned from
Millet been received and read, when Louis sent over to England
Pierre de Cerisay, son of the Guillaume de Cerisay who had gone to
England with the Bishop of Bayeux during Henry VI’s readeption,
and not long after Bettini was writing from the French court : “His
Majesty still continues the negotiations for an understanding and
marriage alliance with the king of England which I reported in
my previous letter had been begun . . . . and I feel sure there
will be no failure on his side to carry it into effect, though there is

Commynes, I, 226-228 ; Cal. Milanese Papers, I, 160-161.

2See a letter which the duke wrote to the Sire d’Albret on 4th August.
Marténe and Durand, Veterum Scriptorum Amplissima Collectio, I 1602-1603.

3Commynes, %t sup.

4Lettres de Louis XI, ut sup.

sIbid.

VOL. I.
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considerable doubt as to whether the king of England may not
break off. It is thought that he may have started the proposals
in order to lull his Majesty to sleep to prevent him from sending
help to the Earl of Pembroke or to any other of his opponents,
so as to secure himself thoroughly in that kingdom of England and
then snap his fingers at his Majesty.”’*

Edward knew too much about the feeling of his people towards
the French not to be a little apprehensive in regard to what they
might say and do when they discovered that an embassy from
Louis had arrived in England. So he inserted in the safeconduct
he gave to Cerisay an order to his subjects to show the stranger
and his companions “all such cheer and humanity as ye can make,
the more tenderly for our pleasure, as we may have cause to thank
you.””? Probably even this did not save the French ambassador
from a pelting with taunts and gibes by the populace, but at
least he escaped serious violence, and on 1st September Goldwell
and Vaughan were appointed to treat with him. FEdward was
ready not only to consider a truce with France, but even to
arrange with Cerisay for the holding of a diet to negotiate a
final peace. But a truce was the only thing agreed on, and
even that was to endure only until 1st May, 1472, the date at
which the truce between Louis and Charles would expire. Edward
ratified this truce on 5th September, and Cerisay seems to have
hurried home immediately after to lay it before Louis for his approval
and ratification.3

At this moment, as far as the Duke of Brittany’s league was
concerned, the gods seemed to be siding with Louis. Yet not
everything was going Louis’ way; for even before Cerisay went
to England, the king of Scotland had grown tired of playing Louis’
game, and about the time Cerisay came home the Earl of Pembroke,
though not by his own volition, slipped out of reach.

As early as 7th August Edward had received word from James
III that he was willing to send the Bishop of Glasgow and other
commissioners to Alnwick on 23rd September to treat for redress
of infractions of the truce between England and Scotland. The
message had so friendly a sound that Edward gave to three of the
representatives he chose to go to Alnwick, Alcock, Hatclyf, and

ICal. Milanese Papers, u¢ sup.

2Warrants under the Signet, file 1381, 25th August, 1471; French Roll
11 Edw. IV, m. 15.

3Rymer, XI, 721-722.
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Sir William Parre, authority to negotiate with the Scots for a
marriage alliance.* As for Jasper Tudor, when the Scots retired
from the field, his position became dangerous in the extreme, as
at once Edward gave a commission to William Herbert, Earl of
Pembroke, and Lord Ferrers to call out the men of South Wales
and the marches against him.? The Vorkist Earl of Pembroke was
not to have the satisfaction, however, of capturing his Lancastrian
rival, for before he could reach the neighbourhood of Pembroke
Castle, Tudor and his nephew fled to Tenby, where they hired a
boat to take them to France. But the master of the boat was a
Breton, and owing either to his treachery or to a storm, the
voyage of Tudor and his nephew ended in the port of Brest, where
they found themselves guests, not of the king of France, but of the
Duke of Brittany.3

Had Jasper Tudor and his nephew succeeded in their intention
of taking shelter at Louis’ court, Edward’s anxieties would scarcely
have been lessened by their flight from Wales; and even as it was,
there was no certainty that they would not ultimately make their
way into Louis’ open arms. For though Francis had just set his
seal to a renewal of the thirty years’ treaty which he had signed
with Edward in 1468, he did not hesitate to give his unexpected
guests, enemies of Edward though they were, a cordial welcome
and a promise of his protection, and what he would decide to do
with them even he did not yet know. As soon as he learned that
“Tudor and his nephew were in Brittany, Edward began to make
large offers to Francis to induce the duke to hand them over to
him, but at the same time Louis was insisting that Francis must
surrender them to him, or at least promise not to let them pass into
the control of anyone else.> On 28th September Paston wrote
that it was said “ the Earl of Pembroke is taken on to Brittany ;
and men say that the king shall have delivery of him hastily, and
some say that the king of France will see him safe and shall set

1Ibid., XI, 716-719; Cal. Documents relating to Scotland, IV, 282-283.
Alcock was paid £20 in advance for his expenses, and Hatclyf f40. Warrants
for Issues, 11 Edw. IV, 17th and 18th August; Issue Roll, Easter 11 Edw.
IV, 13th July. ’

2Cal. Patent Rolls, II, 289.

3Vergil, 674 ; Commynes-Lenglet, III, 138 ; Morice, III, 266-270 ; Bernardi
Andrex Vita Henrici VII (Memorials of King Henry VII), 15-18; Alain
Bouchart, Grandes Croniques de Bretaigne, III, 220.

423rd August. Rymer, XII, 22.

sVergil, 674, 676 ; Commynes-Lenglet and Morice, ut sup. The records
contain no trace of the bribes Vergil says Edward offered Francis.
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him at liberty again.”* But as it turned out, neither the king of
England nor the king of France had anything to say about Tudor’s
fate. On 30th September Edward in his turn sealed the renewal
of the thirty years’ treaties between England and Brittany, but
if he did so in the belief that Francis would yield in the matter
of Tudor and his nephew, he was doomed to disappointment, as
the most the duke would promise him was that the fugitives should
be kept under a surveillance so strict that they would have no
chance to do him harm.? Francis realized that the sea had cast
up on his shore a valuable and useful prize, and that prize he
meant to keep at least for the present.

The Earl of Pembroke and his nephew were not the only foes
from whom Edward was delivered at the close of the summer. The
end of another was reported by Paston in the same letter in which
he spoke of Pembroke’s flight. Sometime before 11th September
it was learned that the Bastard of Fauconberg had deserted
Gloucester’s service and fled.3 Perhaps the Bastard, like Pembroke,
was trying to get away to France, or perhaps he was hoping to
join Sir Thomas Fulford, who about this time succeeded, with the
help of some of his friends, in escaping from the Westminster sanc-
tuary and in making his way to Devonshire, where he began to stir up
commotions. But whatever the Bastard’s plan may have been, he
quickly came to grief, as he was captured by Gloucester and beheaded
at Middleham. On 15th September Paston wrote that he under-
stood “ the Bastard Fauconberg is either headed or like to be, and
his brother both ; some men say he would have deserved it, and some
say nay.” And afterwards, in his letter of the 28th, he said :
‘““Thomas Fauconberg his head was yesterday set upon London
bridge looking into Kent ward ; and men say his brother was sore
hurt and escaped to sanctuary at Beverley.”*

This last letter from Paston was full of interesting news, for in
addition to what he wrote about the Earl of Pembroke and the
Bastard of Fauconberg, he told his brother that the king and queen

IPaston Letters, V, 112-113.

2Rymer, XI, 722 ; Vergil, ut sup.

3Cal. Patent Rolls, II, 288.

4Warkworth, 20; Paston Letters, V, 109, 111, 113; Waurin, III, 145;
Fabyan, 662-663; Kingsford’s London Chron., 185; Stow, 425. The
statement by Fabyan that the Bastard was captured near Southampton
must be incorrect, as he was executed at Middleham. The brother who
escaped to sanctuary must have been William Neville, another Bastard of
:}"‘Ialuconberg. He was given a pardon in October, 1477. Cal. Patent Rolls,

» 57



ENGLAND AND FRANCE 21

had gone on a pilgrimage to Canterbury with so large a company
that it was said that never before had so many people been seen
in one pilgrimage. Europe had been in the grip of the plague all
summer, and in an earlier letter Paston had described the epidemic
as ‘“ the most universal death that ever I wist in England.”* The
king had taken such fright that, before the danger was past, he
swallowed ten pounds’ worth of medicine ““contra pestem.”? Yet
happily he and all the members of the royal family escaped
unharmed, and the great pilgrimage to Canterbury was probably
one of thanksgiving. But if the king's journey was first of all
a pilgrimage, it seems to have had another object as well; for
while the noble company was at Canterbury, Mayor Faunt was
hanged, drawn, and quartered.? The Bastard of Fauconberg’s
attempt to escape may have sealed Faunt’s fate.

It is pleasant to know that Faunt's execution terminated the
tragedy of the Bastard of Fauconberg’s insurrection. Edward had
now had all the vengeance he wanted, and shortly after he returned
to London he offered a general pardon—an offer which was so
welcome to his subjects that the entries on the Pardon Roll of this
first year of his recovered sovereignty fill thirty-five membranes of
parchment.4

Among the many persons who sought the king’s pardon at this
time were two notable prisoners of the battle of Tewkesbury,
Sir John Fortescue and the already once pardoned Doctor Ralph
Mackerell.> Fortescue had been the wisest and most devoted
friend Margaret of Anjou and her son had found during all their

IPaston Letters, V, 110. Cf. Ibid., 119, Chronique Scandaleuse I, 262, and
Caspar Weinreich’s Chron., 737.

2]Issue Roll, Faster 11 Edw. IV, 15th May.

3Warkworth mentions Faunt’s execution twice. The first time he speaks
as if it occurred after the Bastard of Fauconberg’s execution, but the second
time as if it took place during the king’s visit to Canterbury in May. And
this latter date has usually been accepted by historians. It cannot have
taken place in May, however, since there is proof, as has been stated above,
that the mayor was alive and in ward at Canterbury as late as 25th July.

4Paston Letters, V, 116; Signed Bills, file 1503, no. 4422 ; Pardon Roll
11 Edw. IV; Cal. Patent Rolls, II, 299-303. One person who obtained a
pardon was the antiquarian and chronicler, William of Worcester. Pardon
Roll 11 Edw. IV, m, 26. In his pardon he is described as William Worcestre
of Pokethorp, co. Norfolk, gentleman, alias William Worcetyr, alias William
Wyrcestre, alias William Botener, alias William Wursetur, alias William
Worsetyr, alias William Worceter! May not the modern historian be par-
doned if he is sometimes inconsistent in his spelling of fifteenth century names ?

SFortescue’s pardon was granted on 13th October, Mackerell’s on 4th
November, and Fulford’s, which is mentioned below, on 4th December.
Cal. Patent Rolls, II, 296, 303 ; Pardon Roll 11 Edw. IV, m. 13.
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years of exile and poverty, but he was too valuable a man to be
allowed to spend his remaining years in obscurity, even though he
had adhered to the wrong cause. After a little while he was induced
to refute ““ by large and clear writings ” all the arguments against
the right of the house of York to the throne which he had advanced
in the earlier productions of his pen; then his attainder was reversed,
and he became a member of Edward’s council.* Even to Sir Thomas
Fulford, in spite of his recent escapade, a pardon was not denied;
and Sir Thomas Cook also ultimately obtained grace. Though
Edward had ordered the seizure of Cook’s goods when he first came
back from Burgundy and found that the mercer had fled, Cook’s
wife received a pardon on zoth December and when, some months
later, her husband and her son were released from their captivity
in Flanders and delivered into Edward’s hands, they too were
pardoned. Poor Cook seems to have spent the rest of his days in
peace, which probably means in comparative poverty, and he
finally passed out of this world of trouble on 28th April, 1478.7
Vet while it is evident that Edward, even now when he had learned
to punish with such a heavy hand, really preferred to pardon,
there were a few persons towards whom he relented slowly. Of
the ecclesiastics he had sent to the Tower immediately after he
came home, the Archbishop of York had received a pardon a few
days after the battle of Tewkesbury, and the Bishops of Winchester,
Lincoln, and Chichester obtained theirs during the summer; but
the two Welsh bishops, who may have been suspected of taking
too much interest in Jasper Tudor, were kept waiting longer.
The Bishop of Llandaff did not get his pardon until 12th February,
1472, while that of the Bishop of St. David’s seems to have been
withheld until the following September.? Even then the Welsh
bishops went free long before two other persons whose fate the
fortunes of war had placed in Edward’s hands. Edward had no
wish to treat the Duke of Exeter as he had treated the duke’s

IWarkworth, 19 ; Rolls of Parl.,, VI, 69 ; Plummer, Fortescue’s Governance
of Eng., 72. “ The Declaration made by John Fortescu, knyght, upon
certayn Wrytinges sent oute of Scotteland ayenst the Kinges Title to the
Roialme of England ’ may be found in Lord Clermont’s edition of Fortescue’s
works. Fortescue became a member of Edward’s council before the end of
1474, for he was present at a council meeting held in the Star Chamber on
26th November of that year. Signed Bills, file 1508, no. 4671.

2Fabyan, 660, 662 ; Pardon Roll 11 Edw. IV, m. 28; Cal. Patent Rolls,
II, 347 ; Inquisitions post mortem, 18 Edw. IV, no. 51.

3Cal. Patent Rolls, II, 259, 261, 294, 299 ; Pardon Roll 12-17 Edw. IV,
m. 18,
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associate, Somerset, for Exeter had been his sister’s husband; but
before 26th May, seemingly in defiance of all sanctuary rights, the
duke was removed from the Westminster sanctuary to the Tower,
and though a chaplain, a cook, and a number of other servants
were hired to look after his wants, in the Tower he was destined
to languish for many a day to come.*

Harder still was the lot of one who was sometimes Exeter’s neigh-
bour in the Tower. Happily there is reason to believe that Margaret
of Anjou was not in the Tower the night her husband was murdered
there ; for though she had been brought to London in Edward’s
train immediately after the battle of Tewkesbury, she spent her
first few months of captivity at Windsor. After those first months
she was sometimes in the custody of Edward’s sister, the Duchess
of Suffolk, at Ewelme in Oxfordshire, and sometimes at the Tower
under the eye of Lord Dudley, the constable. When she was in
the Duchess of Suffolk’s charge, the allowance made to the duchess
for her “ diets ”’ was eight marks a week, but when she was at the
Tower, Dudley drew as much as a hundred shillings a week for her
expenses. Her wardrobe was also replenished, to some extent at least,
at the public expense, for on one occasion seven yards of woollen
cloth called puke, which was provided for her by a London tailor,
and on another six yards of black velvet for ‘ frontlets, tippets,
and other necessaries,” which she received from Caniziani, were
paid for at the Exchequer.? She was also permitted to keep Lady
Katharine Vaux with her, and two other women, Petronilla and
Mary, were appointed to wait on her. Still, it is easy to imagine
the mental sufferings of the proud and high-spirited queen.
Probably her father made some effort to obtain her release, as
Edward’s council at one time sent one Guillaume de la Barre to
the king of Sicily, “ father of Margaret, late called queen of Eng-
land.”? But the only person who could give her much help was
the king of France, and even if Louis’ hard heart felt some pity for
her, his relations with Edward were in so delicate a state that it
was too much to hope that he would take the risk of making a plea
on her behalf. :

There was no apparent reason why the Duke of Burgundy should

Issue Roll, Easter 11 Edw. IV ; Tellers’ Roll, Mich. 11 Edw. IV ; Devon,
Issues of the Exchequer, 496; Rymer, XI, 713-714.

2Paston Letters, V, 131; Warrants for Issues, 11 Edw. IV, 26th Sept.;
Tellers’ Rolls, Easter and Mich. 13 and 14 Edw. IV,

3Tellers’ Roll, Mich. 13 Edw. IV.
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raise objections to the truce Edward was proposing to sign with
Louis, as it was to end on the same day on which his own truce with
Louis would expire. But as nothing could serve Louis’ ends better
than to increase the ill-feeling between Edward and Charles which
he knew existed beneath the surface, it is not unlikely that an
embassy which he sent to Charles in August let fall a few hints
about the desire Edward had been showing for a marriage alliance
with the house of Valois. As it happened, too, Edward gave
Charles further cause to feel irritated with him by sending Hastings,
Hatclyf, and others, towards the end of October, to say that the
merchants of the staple found themselves unable to pay the thirteen
thousand pounds of the Duchess Margaret’s dowry which they
had undertaken to have ready at some date already past, and to
ask from the duke not only an extension of time in which to make
the payment, but a reduction of the amount to be paid.*

What reply Charles made to this unpalatable request concerning
his wife’s dowry there is nothing to show, though he was probably
forced to agree at least to the extension of time. But the duke’s
temper was evidently so upset either by Edward’s failure to send
the money due to him or by something Louis’ ambassadors let drop
that he seems to have sought comfort in the thought that a day
might come when he could throw off the Yorkist alliance he had
never liked and himself lay claim to the throne of England. For
on 3rd November Charles of Burgundy, descendant of John of
Gaunt, signed at the Abbey of St. Bertin in Arras, in the presence
of his chancellor and two other witnesses, a statement that his
mother, Isabella of Portugal, had declared herself to be the rightful
heir to all of the possessions of Henry VI, late king of England, that
she had ceded her claims to him, that he accepted this gift, and
that it was his intention to make good his title to the kingdom
of England as soon as a suitable opportunity offered. He declared
further that if, for reasons concerning the welfare of the Faith and
of the house of Burgundy, he delayed to establish his claim, and
even if in the meantime he called another by the title of king of
England, his rights would not suffer prejudice thereby.?

Had one of Louis’ numerous eavesdroppers been hidden in the

IWarrants under the Signet, file 1382, 23rd Oct.; French Roll 11 Edw.
IV, m. 15. Hatclyf spent forty-four days on this embassy and was paid
as many pounds for his services, besides five marks for his passage and re-
passage. Warrants for Issues, 11 Edw. IV., gth Dec., 22nd Jan.

2Gachard, Trésor national (Brussels, 1842), II, 122-127.
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Abbey of St. Bertin the day Charles signed this declaration, the king
might have decided that he need worry no more about a joint
attack on France by the Duke of Burgundy and Edward of England.
But Charles’s secret was well kept, and about a fortnight later
Louis offered to give back to him St. Quentin and Amiens, the
most important of the Somme towns, if he would renounce his
alliance with the Dukes of Guienne and Brittany and promise to
give his daughter’s hand to the Dauphin instead of to the Duke of
Guienne.* Such a bribe as this Louis thought Charles could not
possibly resist and, probably because he was convinced that he had
drawn the fangs of the most dangerous of his enemies, he pretended
to feel quite indifferent about the truce Cerisay had negotiated with
Edward. He found fault with it because it did not provide for
free mercantile intercourse between England and France and
proposed to limit it to forty days; and when, early in December,
an English herald who was on his way to Burgundy came to him
to ask for a safeconduct for an embassy from Edward, he wrote
to the ambassadors through whom he had made his marriage offer
to Charles that, until he received the duke’s answer, he would make
no treaty with anyone in the world.?

There is nothing to show that Cerisay’s truce ever received Louis’
ratification. But perhaps by this time Edward cared little whether
it was accepted or not, as he probably knew nothing of Louis’ offer
to affiance the Dauphin to Mary of Burgundy, while he did know
that the Duke of Guienne had become ill unto death. It was his
fear of a marriage between Louis’ brother and Mary of Burgundy
that had led him to open negotiations with Louis, and when all
danger of such a marriage seemed to be removed, or about to be
removed, he may have been glad to recover his self respect by
showing that he was quite as indifferent about Cerisay’s truce as
Louis appeared to be.

tPlancher, IV, cceviii.
2Lettres de Louis XI, IV, 289.



CHAPTER II

A TREATY WITH THE DUKE OF BRITTANY AND A VISIT
FROM THE SEIGNEUR DE LA GRUTHUYSE

EpwARD spent the whole winter of 1471-1472 at Westminster
Palace, and he made use of the midwinter festivals to remind his
subjects in a pleasant way that he was king again. On Christmas
Day both he and Queen Elizabeth wore their crowns, and afterwards,
when he ““ kept his estate ” in the White Hall, there were music
and a mass at which the Bishop of Rochester officiated, a dinner
during which the Bishop of Rochester sat on the king’s right and
the Duke of Buckingham on his left, and after dinner a *“ disguising,”
which must have been a fairly elaborate affair, asit cost fifty marks.*
On New Year’s Day, and likewise on Twelfth Day, the king and
queen “‘ went in procession,” and on the latter day the king again
wore his crown, though the queen forbore to wear hers * because
she was great with child.”” On Twelfth Day the king also kept
his estate in the White Hall again, and on this occasion he honoured
the mayor and aldermen of London and many of the wealthy
citizens—probably the creditors who had been so glad to see him
come home—with an invitation to the dinner that followed.?

All this pomp and pageantry probably gave quite as much en-
joyment to the king as to his guests, as it helped to blot out the
memory of unfortunate events. Moreover, Edward had the satis-
faction, as the winter was drawing to a close, of getting rid of one
of the most unpleasant survivals from the recent rebellion by
composing the quarrel between his brothers. On 17th February
Paston wrote that the day before the king and queen and the Dukes
of Clarence and Gloucester had gone ‘ to Sheen to pardon, men
say not all in charity,” that the king * entreateth my Lord of
Clarence for my Lord of Gloucester, and, as it is said, he answereth

ITellers’ Roll, Mich. 11 Edw. IV.
2Kingsford, Eng. Hist. Lit. in Fif. Cent. (printing from Cotton MS. Julius
C VI, and Additional MS. 6113), 379. Cf. Stow, 425.
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that he will have my lady his sister-in-law but they shall part no
livelihood, as he saith.”’* Nevertheless, soon after Paston’s letter was
written an agreement which involved some sacrifice on the part
of everyone was reached. Gloucester secured his bride and married
her without even waiting for the papal dispensation which was
just as necessary to the legality of this marriage as it had been to
that of Clarence and Isabel Neville. Clarence, on the other hand,
was granted all the lands and other property which the Earl of
Warwick had held by his own or by his wife’s right, and though at
the king’s special request he surrendered a part of these lands to
Gloucester, on receiving a promise that no other lands which had
been granted to him would be taken away from him, he was rewarded
a week later with the earldoms of Warwick and Salisbury. Even
that was not all Clarence gained, as in the meantime the lieutenancy
of Ireland had been granted to him again for twenty years and in
May Gloucester surrendered to him the great chamberlainship,
taking in exchange the office of warden of the forests beyond the
Trent.? From the sanctuary of Beaulieu Abbey, where she was
still living under strict guard, the Countess of Warwick, to whom
most of the lands so carefully divided between the king’s brothers
belonged by right, penned many a protesting letter not only to
the king and to Clarence and Gloucester themselves, but also to
the queen, to the queen’s mother, to the king’s mother and sisters,
and even to the little Princess Elizabeth. But all was labour
thrown away. Not even parliament, to which the countess finally
appealed sometime during the autumn or winter of 1472, paid any
attention to her entreaties.?

Although the restoration of peace between his brothers must
have brought much relief to Edward’s mind, it gave him no new
faith in Clarence, and he seems to have decided to seize upon this
moment when Clarence had just been appeased by large concessions
to disencumber himself of another person whom he distrusted and
in whom Clarence might some day find a confederate, if he had
not already done so.

In April the king was staying at Windsor, and there, on the 10th,
Queen Elizabeth gave birth to another daughter. The Princess
Margaret was to be granted only a few months of life, for shortly

IPaston Letters, V, 135-136.

2Cal. Patent Rolls, I, 330, 335, 338, 344; Charter Roll 11-14 Edw. IV,
m. 4; Signed Bills, file 1504, no. 4454 ; Nicolas, Hist. Peerage.

3Wood, Letters of Royal and Illustrious Ladies, I, 100-104.
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before Christmas she was laid to rest in Westminster Abbey, “at
the altar end before Saint Edward’s shrine,” where her little sar-
cophagus of grey marble may still be seen nestling close to the tomb
of her mighty ancestor, Edward III.* But the coming grief cast
no shadow before to mar the gaieties at Windsor Castle. The feast
of the Order of the Garter was kept on St. George’s Day, and the
Duke of Norfolk, the Earl of Wiltshire, and Lords Ferrers, Mountjoy,
and Howard were welcomed into the Order, while the Prince of Wales
had a stall reserved for him, if he was not actually made a knight
of the Garter at this time.? The king devoted most of his leisure,
however, to the chase, and in the hunting parties riding out
from the castle with him one of his most frequent companions was
the Archbishop of York. In truth, no one seemed to enjoy more
of the royal favour at this time than George Neville, and one day
the king told him that he would * come for to hunt and disport
with him in his manor of Moor.”” So the archbishop hurried away
to The Moor, sent for the plate and other valuables he had kept
hidden since the battles of Barnet and Tewkesbury,  borrowed
more stuff of other men,” laid in supplies of meat and drink, and
altogether ‘“ arrayed as richly and as pleasantly as he could.”
Yet the guest for whom all these preparations were made never
came. The day before the king was expected at The Moor the
archbishop received orders to return to Windsor, and as soon as
he reached the castle, he was put under arrest. When the citizens
of London woke up on Sunday morning, 26th April, they were
startled to hear that the Archbishop of York had been brought
to the Tower during the night, and before they had recovered
from their surprise, he was carried off to a more remote and in-
accessible prison. On Monday, at midnight, he was removed to
a ship which took him to Calais, and from Calais he was sent to
Hammes Castle, there to remain at the will of the king, who, in
the meantime, seized the temporalities of his bishopric, made a
crown out of his mitre set with precious gems, and gave all his
other *jewels, plate, and stuff ” to the Prince of Wales.3

Of what was the Archbishop of York accused? Of holding

IPaston Letters, V, 137; Green, Princesses of Eng., III, 437; Madden,
Gent. Mag., Jan., 1831.

2Kingsford, Eng. Hist. Lit. in Fif. Cent., 380-381; Anstis, Register of
the Order of the Garter, I, 50-51.

3Warkworth, 24-25 ; Paston Letters, V, 137. Edward seems to have made
an unsuccessful effort to have the archbishop deprived of his see. Cal.
Milanese Papers, I, 165.
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communication with his sister’s husband, the Earl of Oxford, who,
though he had taken refuge in Scotland immediately after the
battle of Barnet, had since gone to France and of late had been
turning his energies to making raids on Calais and the marches.*
The ultimate object which Oxford and the archbishop had in mind,
if they really had been plotting together, is an untold secret on
which at this distance of time it is difficult to throw any light.
But it is a fact which must have some significance that whenever
Oxford’s name is mentioned, either at this time or later, Clarence
is uneasy or in trouble; and though the evidence is merely pre-
sumptive, there is little room to doubt that conspiring of some
sort was going on and that Clarence was concerned in it.

If it is impossible to determine just what the Archbishop of
York and the Earl of Oxford were aiming at, there is no mystery
about the sources from which Oxford was getting help. In his
raids on Calais the earl was assisted by the French and the Easter-
lings*—by the French because Louis XI saw in Oxford just what
he had seen in Margaret of Anjou, in Warwick, and in Jasper
Tudor, namely, a means of keeping Fdward IV busy at home, and
by the Easterlings because the old war between Edward and the
Hanseatic League had broken out again. Edward had been very
ready to make promises to the Hansards when he was a fugitive
and hungering for friends, but he had been equally ready to forget
his promises as soon as he was on his throne once more. Within
four months from the time Hanseatic ships had helped to convey
him and his little army to Ravenspur, he had again granted to the
merchants of Cologne the exclusive enjoyment of the privileges
which had formerly belonged to all Hanseatic merchants in
England;3 and the other Hanseatic towns, in consequence, had
resumed their war on English merchantmen. Evidently, too, the
Hansards were waging this war with as much success as of yore, since
in January Edward had found it necessary to send out a fleet to keep
the sea against his enemies* and by the beginning of March had

TAccount of John Thrisk, mayor of the staple and victualler of Calais,
from 6th April, 12 Edw. IV, to 6th April, 13 Edw. IV. Foreign Roll 13 Edw.
IV, m. J.

2]bid.

3Cal. Patent Rolls, II, 272, 307 ; Hanserecesse, II, 6, gp. 435, 475.

4The fleet was under the command of John Cheyne and four other captains
and carried 420 men-at-arms and archers. Cal. Patent Rolls, II, 305, 318;
Tellers” Roll, Mich. 11 Edw. IV. More than f200 was expended on the
Grace Dieu at this time. Cal. Patent Rolls, II, 313; Tellers’ Rolls, Mich.
11 and 12 Edw. IV.
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decided to make another effort to reach a settlement with the
Hanseatic League through the Duke of Burgundy, to whom he
was about to send an embassy for other negotiations.

Irresistible as Louis considered the offer he had made to detach
Charles from the Duke of Brittany’s league, Charles did not snatch
at it. The duke replied by demanding the surrender of Amiens
and St. Quentin, not at some future time, but at once, and as Louis
had no thought of making such a sacrifice, all that he got from
Charles in the end was an extension of his truce with him until
15th June.! In the meantime, too, Louis laid up further trouble
for himself by taking the offensive against his brother and the
Duke of Brittany. He stopped the payment of his brother’s
pension, sent an army to the frontiers of Guienne, and began to
attack Breton ships. Worse than all, he sent Monypenny to Scot-
land to offer James III a part of Brittany in exchange for the
services of a Scottish army,? and Francis, getting a hint of this,
began to crave again that help from England which he had renounced
when the Duke of Guienne took fright at Edward’s demands.

Apparently the Duke of Burgundy never sent to England the
embassy he had promised Russell to dispatch thither before
All Saints’ Day. But in spite of that, and also in spite of
the secret longing for the crown of England which he had
begun to cherish, the duke must have intimated to Edward
in some way that he was ready to continue the negotiations
begun in the preceding summer, since, on 29th February,
Rotheram (who was about to exchange the bishopric of Rochester
for that of Lincoln)3, Hastings, Hatclyf, and Russell were empowered
to go to Burgundy to treat with Charles for a perpetual peace or
league. A few days later Hatclyf, Russell, John Pickering, consul
of the English merchants in the Netherlands, and others were also
commissioned to treat with the Hansards and to try to come to
some understanding with Charles and his subjects in regard to
the commercial grievances which for so long had been a source of
disagreement between England and Burgundy and which the last
diet, held at Bruges in 1469, had failed, like the diets that went
‘before, to settle.*

‘Hatclyf, if not his fellow ambassadors, too, set out for the

IChronique Scandaleuse, I, 265.

2Dupuy, I, 302.

3Alcock succeeded Rotheram as Bishop of Rochester.
4Rymer, XI, 737-740; Hanserecesse, 1I, 6, pp. 456, 544.
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court of Burgundy immediately after he received his commissions
from the king.* Nevertheless, it was nearly a month before the
Englishmen appeared at Bruges, and probably the cause of their
delay was the arrival in England of two amhassadors from the Duke
of Brittany, Michel de Partenay, the duke’s chamberlain, and
Guillaume Guillemet. For it was but natural that Edward should
wish to hear what Francis had to say to him before he listened
to any further proposals from Charles or made any further proposals
of his own.

What Francis wanted, as soon appeared, was just what he had
wanted in 1468, to wit, some English archers to help him defend
his duchy against the king of France. He begged Edward tosend him
six thousand archers in case Louis should attack him, and to prove
his need he told of Louis’ plan to obtain an army from Scotland.?
Edward was on fairly good terms with James III by this time,
and there was to be another meeting of English and Scottish com-
missioners at Newcastle on 25th April which was to arrange for
the redress of infractions of the trice and which, it was hoped, would
lead to a treaty of peace with Scotland.3 But the thought of a
Scottish army going over to France to strengthen Louis’ hand was
a very alarming one, and no sooner had Francis’s ambassadors
delivered their message than Edward gathered together a few ships
and sent Earl Rivers, Sir Edward Woodville, ten or a dozen other
gentlemen, and about thirty archers to Brittany to give Francis such
assistance as they could and to tell him that an English fleet would
follow to help prevent the king of France from bringing troops
from Scotland. The six thousand archers, however, were another
matter. Rivers landed in Brittany on 6th April, but though one
of Louis’ spies who was on the watch at St. Malo reported that
Francis received the English earl with “la plus grande chére de
tout le monde ”’ and that it was rumoured Edward had given the
duke to understand that he would come to Brittany himself if
necessary, evidently Rivers brought no promise about the archers,
as some Breton ambassadors who went to the Duke of Burgundy soon

THe was paid 20s. a day from 4th March to 5th July. Warrants for Issues,
12 Edw. IV, 3rd October. .

I I;Mosrice, II1, 242-243 ; Plancher, IV, cccxvii-ccexviii ; Commynes-Lenglet,
, 181.

SAll that resulted from the meeting at Newcastle, however, was a renewal
of the truce and agreements that the wardens of the marches should meet
every twenty days to redress breaches of the truce and that another diet
should be held in July, 1473. Rymer, XI, 733, 740, 748-750, 758, .790.
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after the earl’s arrival were told to ask Charles to urge Edward
to send them.* '

It was on 2nd April that Edward’s ambassadors at last reached
Bruges. Charles was not in Bruges at the moment, but he arrived
on the following day, and on the 4th Gruthuyse, who had done the
honours meanwhile, conducted the Englishmen to the duke to
present their credentials. On the 5th they dined with the Bastard
of Burgundy ““in his chamber;” on the 6th they went to Male to
dine with the Duchess of Burgundy, and on the 4th they dined
with Gruthuyse himself.2 But in spite of all this hospitality, the
negotiations for which they had come resulted in little or nothing,
though Hatclyf, and perhaps some of the others, tarried at the
Burgundian court until about the first of July.? No league for
waging war on the king of France or for any other purpose was
signed, and no progress was made towards settling the commercial
differences between England and Burgundy, unless an enactment
by the English parliament a few months later that for five years,
beginning with Michelmas, 1474, Newcastle wool was to be stapled
at Middleburg or Calais* grew out of some agreement reached at this
time.

The attempt to negotiate with the Hanseatic League also proved
futile. The English ambassadors and the Hansards of Bruges
held numerous conferences, but they exchanged more hard words
than courteous ones, and when the conferences were over, matters
were in much the same state as before. The Hansards’ instructions
were to insist that the sentence pronounced against their fellows
by Edward’s council must be annulled as ““ unjust and wrongful,”
that all goods seized at the time of the sentence must be restored
to their owners, and that the Hanseatic merchants must be re-
instated in all their old privileges in England; and they had been
charged to refuse to consider any overtures of peace until these
concessions had been promised. But the only effect their demands
had on the Englishmen was to make them turn stubborn. Not

tPlancher, u¢ sup.,; Morice, III, 239-243; Warrants for Issues, 12 Edw.
IV, oth April. Edward presented Francis’s ambassadors with {26 13s. 44.
for their expenses and with jewels of the value of £78 3s. Tellers’ Roll,
Mich. 12 Edw. IV.

2Commynes-Lenglet, II, 201 ; Kingsford, Eng. Hist. Lit. in Fif. Cent., 380.

3According to Stow, 426, the English ambassadors went from Burgundy
to Brittany “ to have gotten there the two Eatls of Pembroke and Richmond.”
But there is nothing in the records to support this statement.

4Statute 12 Edw. IV, c. 5.
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for an instant would Edward’s ambassadors admit that the sentence
of the king’s council against the Hanseatic merchants was unjust.
Even when their opponents * offered to stand at law upon might
of that sentence and it were aforne the Emperor,” they
haughtily refused to consider the subject. Consequently the only
decision reached was that the Hanse towns should be asked to
agree to the holding of another peace diet at Utrecht. In the
meantime the Hansards went on seizing English ships and the
English went on seizing Hanseatic ships.*

Probably one reason why Edward’s negotiations with Charles
produced no definite results at this time was that, in the midst of
them, on 25th May, the Duke of Guienne died. Vet the Duke of
Guienne’s death did not cause the Duke of Brittany’s league to
fall to pieces, as Louis probably hoped it would. Rather it seemed
to bring Francis and Charles closer together, as they united, almost
before the duke had drawn his last breath, in accusing Louis of
having poisoned the brother whose death he was so obviously
awaiting with impatience, and early in June Charles, ignoring
the fact that his truce with Louis had not yet expired and confidently
expecting that Francis would come to his aid, set off from Arras,
sacked one or two small towns, crossed the Somme, and on the 28th
laid siege to Beauvais.

As soon as Charles thus boldly threw down the gauntlet, Louis
repeated his tactics of 1468. Instead of sending every man he
could muster to put a stop to Charles’s operations, he marched
suddenly against Brittany to prevent Francis from going to
Charles’s support and to scare him, if possible, into another treaty
of Ancenis. This time, however, Louis was not as successful
as he had been in 1468, as Francis had an unusually fine army ready
to take thefield and, in spite of the delay that had been disastrous to
him in 1468, was again counting on speedy succour from England.?
For when Edward learned that the Duke of Guienne was actually
dead and that Louis was advancing against Brittany, his hesitancy
about sending Francis further aid disappeared at once. This
does not mean that Francis got the whole six thousand archers
he had so urgently requested. But when Earl Rivers asked to be
allowed to transport a thousand men-at-arms and archers to

*Hansisches Urkundenbuch, X, 64, 83, note, 144 ; Hanserecesse, II, 6,
Pp. 482 et seq., 5II, 514, 544-549, 560-561; Caspar Weinreich’s Chron.,
734-735.

32Dupuy, I, 312.

VOL. M.



34 LIFE AND REIGN OF EDWARD IV

Brittany at his own expense, Edward gladly gave his consent and
permitted proclamation to be made that anyone wishing to join
the earl in Brittany might doso. The king also began preparations
to send an additional thousand men to Francis under the command
of Lord Duras, as well as to send a fleet to sea, as he had promised.
According to his indenture, which was drawn up on 15th July,
Duras was to “ do service of war unto the Duke of Brittany under
the rule and guiding of the right noble and worthy lord, the Earl
Rivers, now being with the same duke,” for thirteen weeks; his
men were to be mustered at Southampton on the last day of July,
and when their term of service was completed, if Francis wished
to retain them for another thirteen weeks at his own expense to
fight the king of France or any other enemy of the king of England,
they were to be at liberty to enter the duke’s service for such wages
as the duke and Duras might agree on.t

A few days after the signing of his indenture with the king, Duras
received a grant of the castle and town of La Sparre in “ our duchy of
Aquitaine,” which probably points to the region in which it was ex-
pected his services would be employed; and as his commission as
commander of the force going to Brittany was sealed on 4th August,
he probably left England soon after that date.? But in the mean-
time Edward had seen in Francis’s need an opportunity to secure
a treaty which would enable him to invade France by way of
Brittany, should he desire to do so, and on 23rd July he had
commissioned William Slefeld, one of his secretaries, and John
Sapcote to go over to Brittany and, with Rivers’s help, negotiate
a treaty of alliance with Francis.3 The terms he offered, however,
so appalled Francis’s councillors, particularly the Seigneur de
Lescun, that, though Louis had taken Ancenis on 7th July and
had announced his intention of marching into the very heart of
Brittany, it was not until 11th September that the treaty of
alliance between England and Brittany was signed at Chiteaugiron.

The treaty of Chiteaugiron provided that Edward should land
in Guienne or Normandy before 1st April, 1473, to begin a war of
conquest in France, or, if for any valid reason he could not come

1Cal, Patent Rolls, IT, 339, 340 ; K. R. Exchequer Accounts 71/5. Duras’s
men were to be archers, with the exception of twenty spears, and he was to
have £100 *“in great " for himself, for each spear 184. a day, and for each
archer 6d. a day. Francis was to Frovide for the shipping and reshipping,
and Edward was to have a third of the winnings of war.

2Rymer, XI, 761 ; Cal. Patent Rolls, II, 342.

SRymer, XI, 760.




ENGLAND AND FRANCE 35

himself, should send an army under the command of a lieutenant
general. He was to pay the expenses of his army, but Francis
was required to support him in every way, and if the king came in
person, the duke too must take the field in person. Francis had to
permit the English troops to land in Brittany at the ports nearest
‘to the section of France which was to be attacked, and he had to
allow them to come and go through his domains as freely as did
his own subjects. If Edward chose to cede to Francis some of the
conquered territory rather than pay in money for the services
of the duke’s troops, he was to be free to do so, and he was also
to have the option of redeeming later on by money payment any
lands so ceded. If Francis needed assistance to defend his domains
while the invasion of France was going on, Edward was to supply
it at the duke’s expense ; and for the protection of Brittany mean-
while, until the English army arrived, Edward was to furnish
Francis with a thousand archers, either those already in Brittany
(meaning, apparently, those serving under Rivers) or others to
be sent over from England (meaning, probably, Duras’s men).
‘On the other hand, if Francis wished to make a truce with the
king of France until 1st April, he might do so, but after the arrival
of the English army he was to make no truce without the consent
-of Edward or his lieutenant; and if he made any conquests in
France before 1st April, he must hand over to Edward any lands
-or places among those conquests which had formerly belonged to
the kings of England and be ready to hold the rest of them of
the king of England in the same manner in which their present
possessors held them of the king of France. Finally, Edward was
‘to ratify the treaty by 1st November, and after it had been ratified
he, as well as Francis, was to sign no treaty of truce or peace with
Louis without the consent of his ally, unless it might be a truce
until 1st April.?

That Edward was beginning to cherish a serious intention of
invading France the treaty of Chiteaugiron proves. But he was
too well acquainted with the Duke of Brittany’s weaknesses not
to realize that Francis alone would be exceedingly poor backing
for an undertaking so important and so hazardous, and for that
reason he was making, at the same time that he was negotiating
with Francis, another effort to come to a definite understanding with
the Duke of Burgundy. At the end of July Charles had been

IMorice, ITI, 246-249.
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obliged to abandon the siege of Beauvais, and though after that he
ravaged the country near Eu and Dieppe and made a vain attempt
against Rouen, by the first of September it was so evident that he
would get no help from Francis, who had all he could do to protect
his own possessions, that, in discouragement, he turned his face
towards home. At the village of Blangy, southeast of Eu, on the
very day the treaty of Chiteaugiron was being signed, he was over-
taken by William Hatclyf, who had sailed from Winchelsea some
little time before but had had to wait at Abbeville until 8th Septem-
ber before he could learn where the duke was to be found.*

Bluemantle Pursuivant accompanied Hatclyf to Burgundy,
and he has left a painstaking account of their journey. But
unluckily either he knew nothing about the instructions Hatclyf
carried or else he thought it unwise to commit his knowledge to
paper; for while his pen lingers over petty details that could well
be spared, he leaves his readers wholly in the dark regarding what
would interest them most. It is a safe guess, however, that
Hatclyf was intrusted with a definite proposal from Edward that
Charles as well as Francis should help him to invade France, for
immediately after the interview at Blangy, Gruthuyse, with his son
Jean, and with Guillaume Rochefort? and other ambassadors, set out
for London not simply to accept an urgent invitation which he had
received from Edward to pay him a visit, but to carry important
messages from the Duke of Burgundy to the king of England.
In fact, Gruthuyse carried to Edward nothing less important than
a list, “signed of the duke’s name above and beneath with his
hand,” of the lands Charles would expect Edward, in case the
proposed war with France was successful, to grant to him and his
heirs to hold for ever in the same way in which the duke now held,
or pretended to hold, such of his hereditary lands as lay within the
kingdom of France. The list was an ample one, too, for it included
the counties of Champagne, Nevers, and Rethel, with the barony

IRingsford, Eng. Hist. Lit. in Fif. Cent.,, 381. Bluemantle says they
sailed in a ship ““ well furnished with men of war.”” And yet one of Hatclyf’s
servants and some of his goods were captured by the French and taken to
Dieppe. See Warrants for Issues, 12 Edw. IV, 3rd Oct. and 2oth Feb.
Bluemantle received 40s. for his expenses during the journey. Tellers
Roll, Mich. 12 Edw. IV.

2For proof that Rochefort accompanied Gruthuyse to England, see the
instructions given to Hastings, Scott, Hatclyf, and Russell on 19th January,
1473. Signed Bills, file 1505, no. 45214 (printed in State Papers, Henry VIII,

1849, Vol. VI, Part V, 1-8). Cf. Cal. Milanese Papers, I, 170. Rochefort
went over to Louis XI in 1477 and was made chancellor of France in 1483.
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of Douzy, the county of Eu, the county of Guise and the city of
Tournai, the duchy of Bar and all lands in France held by the
Count of St. Pol (a man Charles greatly disliked), ILangres and its
appurtenances, the town and lordship of Picquigny, which Charles
had taken by assault in February, 1471, and the other Somme
towns to which the duke laid claim—in a word, all that part
of the kingdom of France which adjoined Charles’s present domains.*

Gruthuyse, as we learn from Bluemantle, who probably returned
to England with him, was treated with most unusual honours from
the day he entered English territory. At Calais he was feasted
“ daily and nightly ”’ for three or four days by Lord Howard,
Sir John Scott, Sir William Pecche, and Geoffrey Gate, and at the
end of that time Gate escorted him to Dover with several ships
‘“ well furnished with men of war.” At Dover he was welcomed
by the magistrates of the town, as well as by two esquires sent
by Edward to conduct him to London, and as he passed through
Canterbury and Rochester, presents of fruit, wine, and game were
bestowed upon him.2 From Gravesend he went up the river to
“Lyon Key,” close by London bridge, and after he had been
regaled with “ an honourable and a plenteous dinner ” at the house
of one of the sheriffs, he returned to his boat and proceeded to
Westminster, where lodgings had been made ready for him in
Cannon Row, in the house of the Dean of St. Stephen’s Chapel.
More splendid lodgings, however, were waiting for him at Windsor
Castle, and thither he went a day or two later.

Bluemantle describes very minutely Gruthuyse’s reception and
entertainment at Windsor, and the intimate picture of life in the
royal castle which his account furnishes is pleasing and unusual.
Upon Gruthuyse’s arrival at Windsor, Bluemantle says, Lord
Hastings and other noblemen took him at once to speak with the
king and queen, and later they supped with him in the three cham-
bers “richly hanged with cloths of Arras and with beds of estate”
which had been set aside for his use. In the evening the king
accompanied his guest to the queen’s chamber to watch the queen’s
ladies and gentlewomen dance and play games, and though
Gruthuyse seems to have contented himself with looking on,
Edward danced with his little daughter, my Lady Elizabeth.
The following morning, before breakfast, the mass of Our Lady

Tastructions to Hastings, Scott, etc., u¢ sup.
2Cf. Hist. MSS. Com., Report 9, pp. 142-143.
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was celebrated, and immediately after the king presented Gruthuyse
with a covered cup of gold which was enriched not only with precious
stones, but with something more precious than precious stones,
‘“ a great piece of an unicorn’s horn.” After breakfast Gruthuyse
had the honour of being presented to the Prince of Wales, who
was brought out by his chamberlain, Master Vaughan, and then
the king took him into the “little park,” where he made him ride on
his own horse, ‘‘a right fair hobby,” and afterwards gave the horse
to him, together with *“ a royal crossbow, the string of silk, the
case covered with velvet of the king’s colours, and his arms and
badges thereupon.” The only game killed before dinner was a
doe, which was given to Gruthuyse’s servants, but after dinner, which
was served in the lodge, the sport seems to have been better, as
near the castle were “ found certain deer lying, some with grey-
hounds and some run to death with buckhounds,” and half a dozen
exhausted bucks were slain and presented to Gruthuyse. Finally,
although by this time it was growing dark, the king exhibited his
garden and “ vineyard of pleasure,” and then all returned to the
castle to hear evensong in their chambers before going to bed.
Most of Gruthuyse’s first day at Windsor had been spent in the
open air, but the chief event of the second one was a banquet given
by the queen in her chamber. Gruthuyse and his son sat at the
main table with the king and queen, the Princess Elizabeth, the
Duchess of Exeter, the Duke and Duchess of Buckingham, and
other lords and ladies, while at a side table were seated ““ a great
view of ladies all on one side,” and at a third table, spread in the
outer chamber, the queen’s gentlewomen and Gruthuyse’s servants.
After the banquet there was dancing again, during which the
Princess Elizabeth danced with the Duke of Buckingham, and
then, about nine o’clock, the king, accompanied by the queen and
her ladies, conducted his guest to three ‘ chambers of pleasance
all hanged with white silk and linen cloth and all the floors covered
with carpets.” In the first chamber was a bed “ of as good down
as could be gotten,” with sheets of fine linen, a counterpoint of cloth
of gold furred with ermine, a tester and a celer also of cloth of gold,
and curtains of white sarsenet, while *“ as for his head suit and
pillows, they were of the queen’s own ordinance.” In the second
chamber there was another bed of estate, all in white, and in addition
“a couch with featherbeds hanged with a tent knit like a net,”
and a cupboard; and in the third had been prepared baths ““ covered
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with tents of white cloth.” When all these luxuries had been
~ displayed, the king and the queen departed to their own chambers,
leaving Gruthuyse to the tender mercies of the lord chamberlain,
who undressed him, shared the bath with him, and finally, as an
invitation to sweet dreams, partook with him of * green ginger,
divers sirups, comfits, and hippocras.”

The next morning Gruthuyse returned to Westminster. But he
was followed thither a few days later by the king, who came bothto
open parliament® and to create his guest, on 13th October, Earl of
Winchester, granting him at the same time two hundred pounds
a year out of the revenues and customs of the county and port
of Southampton to sustain his new dignity.? The investiture took
place in the House of Lords, and William Alyngton, Speaker of
the House of Commons, made a lengthy address in which he did
not content himself with praising Gruthuyse for his ¢ great humanity
and kindness "’ to the king, but took occasion to heap encomiums
upon many other persons, including even the Duke of Clarence,
for their good behaviour during the recent troubles. Afterwards
there was a procession to the tomb of Edward the Confessor in -
which the king and queen, wearing their crowns, and the Prince of
Wales, in his “robes of estate,” took part, while the new Earl of
Winchester carried the sword of state. There was a dinner, too,
in honour of the new earl, who did not forget to give a generous
largess to the officers of arms,? and it was not until six o’clock or
later that the guest of the day took leave of the king and was
escorted to his lodgings by many noblemen and heralds, including
Bluemantle himself, the chronicler of the ceremonies.*

When Edward opened parliament on 6th October, neither he
nor the Duke of Brittany had yet ratified the treaty of Chiteaugiron,
and the outcome of his negotiations with the Duke of Burgundy
was also still in doubt. He felt so sure, however, that he would

1The writs of summons had been sent out on 19th August. Reports
touching Dignity of a Peer, IV, 980-984 ; Writs of Privy Seal, file 840, no.

3550.

2Archeeologia, XXVI, 285; Charter Roll 11-14 Edw. IV, m. 3; Signed
Bills, file 1528, no. 5651. Gruthuyse’s annuity was soon in arrears, and on
16th February, 1477, Edward ordered f£620 to be paid to him. Warrants
for Issues, 16 Edw. IV, 16th Feb. The grant of the earldom of Winchester
was cancelled in 1500, eight years after Gruthuyse’s death, by Henry VII
at Calais.

3Cf. Lansdowne MS. 285, f. 211b.

4Arc18mologia, XXVI, 280-284 ; Kingsford, Eng. Hist, Lit, in Fif. Cent.,
382-388.
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soon arrive at a complete agreement with both dukes that he did
not hesitate to cause announcement to be made of his intention
to “ set outward a mighty army >’ and to invite the Commons to
make a grant to him for that purpose.® Nor did he lack all reason
for his feeling of confidence, since Charles, though his asking price
was large, was so eager for an English invasion of France that he
had offered, apparently through Gruthuyse, to hand over the
county of Eu as a pledge of his support.? Moreover, soon after parlia-
ment opened Michel de Partenay and Jacques de la Villéon arrived
in London to exchange ratifications of the treaty of Chiteaugiron.3
Believing that all was going well, on 24th October Edward sealed
his ratification of the treaty with Francis, and about the same time
commissioned Sir Robert Grene to take four hundred archers
to Burgundy to assist Charles.* Vet, as it turned out, Grene and
his archers were destined to stay at home because before the
time came for them to cross the sea Edward learned that first
Francis and then Charles had signed a truce with Louis and that
there was to be at least a pretence of peace negotiations.
Francis’s truce with the king of France, which in the beginning
was for six weeks only, was signed on 15th October,5 and the duke
seems to have dispatched an embassy to Edward immediately after
it was concluded. For Paston, writing on 4th November, said he
heard that some ambassadors from Brittany would reach I,ondon the
next day, that the report was that Farl Rivers would “ hastily
come home "’ from Brittany with such of his men as had not died
“ of the flux and other epidemics,” and that some declared the

IRolls of Parl., VI, 3-4.

2See the address to the Commons cited below.

3Diplomatic Documents (Exch. T. of R.), box 19, no. 544 ; 45th Report
of the Deputy Keeper, app., 334. Cf. Palgrave, Kal. of the Exchequer,
III, 13.

4A copy of Edward’s ratification of the treaty of Chéteaugiron, dated
Westminster Palace, 24th October, 12 Edw. IV, is preserved in Legrand’s
collections, MS. frangais 6979, ff. 118-121. Cf. an injured document in
Exchequer T. R., Council and Privy Seal, file go, no. 51. Grene’s commission
as ‘“ leader and governor ’ of the archers to be sent to Charles was not sealed
until 1st December, but he drew pay for them from 14th November. Cal.
Patent Rolls, II, 363; Tellers’ Roll, Mich. 12 Edw. IV; Signed Bills, file
1505, no. 4506. It is from the entry on the Tellers’ Roll that we learn that
he and his men were going to Burgundy. On 25th November the Duke of
Milan was told : ‘‘ For this winter at any rate it is enough that the English
have cheated the duke [of Burgundy], promising to send him men every day,
while he had sent them money. But they did not choose to cross.” Cal.
Milanese Papers, I, 165.

5Commynes-Lenglet, III, 228-230 ; Dupuy, I, 316.
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Breton ambassadors were coming to ask for more men.® But
accurate as was the information which Paston often picked up from
his friends and fellow gossips, in regard to the errand of the Breton
ambassadors he was mistaken ; for whether or not Rivers was on
his way home, certainly Francis was not asking for more men at
present. The Seigneur de Lescun, if not Francis himself, had been
growing more convinced every day that the treaty of Chiteaugiron
was a disastrous bargain and that it would be a great deal better
to make peace with Louis than to suffer an English army to set
foot in Brittany for the purpose of making war on France. In
other words, Francis, who in 1468 had been frightened into sub-
mission to Louis by dread of a hostile invasion of his duchy by a
French army, had now been frightened once more into submission
by dread of a peaceful invasion of his duchy by an English
army; and apparently what the Breton ambassadors really came to
England for was to persuade Edward to abandon his intention of
invading France and sign a truce with the French king.? There
is even reason to believe that Francis’s ambassadors requested
Edward to receive an embassy from Louis, as at the end of October
Louis was seeking advice about the choice of an envoy to be sent
to England and, if a letter written to the Duke of Milan by one
Pietro Aliprando on 25th November is to be trusted, two ambassa-
dors from France, as well as four from Burgundy and others from
Brittany, were in England at that time waiting to see what Edward
and the English parliament would decide to do.3

The Duke of Burgundy’s truce with Louis was signed on 3rd
November. It was to last until 1st April, 1473, and it contained
an agreement that negotiations for a permanent peace should
begin at Amiens on 1st December.* But as Charles went on with

IPaston Letters, V, 157. The writer also says that there was a story
that the Duke of Brittany was dead.

20n 6th October the Duke of Milan was told that the Duke of Brittany,
by the mediation of the king of England’s brother, was negotiating a league
})etvgeen the king of France and the king of England. Cal. Milanese Papers,

, 163.

3Cal. Milanese Papers, I, 166, 169. At the close of his letter the writer
makes the interesting, but hardly credible statement that the king of France
had offered * pro forma ’’ to surrender the duchy of Aquitaine and the county
of Poitou to the king of England. This, he said, would * cause discord in
the parliament, as Burgundy desires to cut down the duchy of Normandy.
He also desires that Flanders and all his dominions may be exempt from the
parliament of Paris and from the crown of France, to which the king cannot
consent.”

4Commynes-Lenglet, III, 231 ; Commynes, I, 249.
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his preparations for war,® it was pretty evident that he put no
faith in any peace negotiations, and Edward, notwithstanding
Francis’s change of feeling, continued to urge parliament to make
a war grant. “In England,” wrote one from Bruges on 17th
November, “ they are at present holding the general parliament
and the conclusion is expected from day to day. There is nothing
certain as yet, but it seems that the English are disposed to do
great things against the king of France, and it also seems that they
mean to put a large force in Normandy at the cost of the island.”
Vet in another letter of the same date the same writer declared
that, if the Duke of Burgundy made peace with the king of France,
all the others would do likewise. ‘‘ God in his mercy grant what
is best for Christians.”?

The prospect of a renewal of the wars of conquest in France called
forth many eloquent speeches in parliament,3 but the Commons
had not forgotten how, four years before, they had voted money
for a war with France which never came to pass, and this time it
cost the king more of an effort to get what he wanted. A “ declara-
tion in writing,”’ setting forth the danger in which the realm stood
through the ““ great conspired malice” of the king’s ancient enemies,
was distributed among the members,* and afterwards someone,
perhaps the Archbishop of Canterbury, was sent to address them.
Through God’s grace and by the king’s ‘ most victorious prowess,”
the Commons were told, the civil war was now over, but the * multi-
tude of riotous people which have at all times kindled the fire ”
were still spread over the entire kingdom and were committing
so many crimes that, if a speedy remedy were not found, the wealth
and prosperity which the king’s subjects so much desired could
never be realized. On the other hand, the population of the kingdom
had already been so much reduced by civil war and “ strait execution
of the law”’ that if all were put to death who deserved to be, the
result might be, in a few years, “ such destruction of people” who
were needed to defend the kingdom that England’s enemies would
take courage to attack her. A defensive war, the king’s spokesman
pointed out, is always more terrible than a foreign one, and requires
a far greater number of men; and for that reason, he argued, it

1Cal. Milanese Papers, I, 163.
2Jbid., 1, 164.

3Hist. Croy. Cont., 557.
4Rolls of Parl., VI, 4.
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would be better to keep the idle and riotous people in the kingdom
busy with an ‘‘ outward war.”

The speaker also dwelt on the ‘““ subtle and crafty enterprises ”
of the king of France and declared that Louis had continually held
out hope of peace and of * recompense for the king’s inheritance
of that side,” yet would never make a reasonable agreement, though
the king had sent to him, first the Archbishop of York, the Earl
of Essex, and other great men, afterwards the Earl of Warwick,
and finally the Bishop of Rochester. Louis-had even endeavoured,
he said, through the many French embassies sent to England, to
destroy the king and his land by stirring up sedition and civil war.
In fact, it was ILouis who had been the chief instigator
of the “ most unnatural inward trouble >’ which had prevented the
king from carrying out his intention of invading France after the
announcement made by him during his last parliament. At all
times Louis was on the lookout for some way to put
England “ out of quiet and surety,” and at this very moment he
was inciting the kings of Denmark and Scotland to make war on
her.

Surely then, the speaker contended, the king was right in thinking
that the best thing for him to do was to follow the example of
Scipio, who, when the Romans despaired of being able to defend
their country against Hannibal, went to Carthage and won the
victory there. And acting on this belief, the king, at an expense
of over a hundred thousand pounds, had purchased alliances with
two of the mightiest princes of France, the Dukes of Burgundy and
Brittany—alliances which had already done so much to reduce the
power of the French king that the Duke of Burgundy had been
able to seize many lordships and places in France, including the
county of Eu in Normandy, which, through his ambassadors, he was
now offering to the king, if he would send an army to receive it.
All this went to show that if the king invaded France now, he would
be able to accomplish his purpose with little bloodshed or difficuity;
and every day the Dukes of Burgundy and Brittany were urging
him to assert his rights in France and were offering their assistance
““ so largely as afore these days was never like offer made by any
stranger.”” Nor were these two dukes the only allies on whom the
king could count, as no doubt the king of Aragon and other great
lords whom Louis had wronged would also be ready to take a hand
in the war. And how great would be the honour and profit of
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the war! For with Brittany ‘‘standing as it doth,” if Normandy
and Gascony belonged to England, the French would have no place
to keep a navy, Englishmen would no longer have to buy safe-
conducts, and much less money would be needed for the keeping
of the sea. ‘‘ Many gentlemen, as well younger brothers as other,”
could go to Normandy and Gascony to live there and guard them,
and the ‘‘ men of war >’ who were now making mischief in England
could be got rid of by sending them to do garrison duty.

Not since the Normran Conquest, the speaker pointed out in
conclusion, had justice, peace, and prosperity continued in England
for any length of time except when the king ““ made outward war.”
Even Henry VI, he said, in spite of his *“simpleness of wit,” had
“stood ever in glory and honour while the war was continued -
beyond.” And as a last argument before calling on the Commons to
make a generous grant to the king, he warned his hearers that, if the
Dukes of Burgundy and Brittany were denied the help they sought,
they might cease to be friends of England and become her enemies;
or they might be overthrown, in which case the king of France
would be mightier than ever and not only would England’s com-
merce, especially her vital commerce with Burgundy, be utterly
destroyed, but she would be surrounded with powerful adversaries
and forsaken by her old friends.*

Whether it was hope of great benefits or fear of dark
possibilities that moved them, the Commons ultimately yielded
to the king’s wishes, and on the last day of November, when parlia-
ment was prorogued until 4th February, the desired war grant was
announced. Put on their guard by past experience, however,
the Commons had tried to make their grant in such a way that
the king would be unable to use the money for any purpose except
the one for which it was meant. Instead of granting him a fifteenth
and tenth, they had availed themselves of a precedent set by the
Reading parliament of 1453 and had granted him the services of
thirteen thousand archers for a year. And while for the wages of

1Literee Cantuarienses (Rolls Series), III, 274-285. The editor has given
1474 as the probable date of this address, but that cannot be correct, as the
speaker stated that the king was ‘‘ in good trust and hope "’ of a treaty with
the Hanseatic League, and the treaty with the League was signed on 28th
February, 1474. In fact, a reference to ‘‘certain chapters of instructions
given to the Lord Gruthuyse’’ by the Duke of Burgundy, and a statement
that * thislast summer’’ the Duke of Burgundy had ““lain long time upon the
ground that is under the obeissance of the said adversary,” make it certain
that the address was delivered during the first session of the parliament of

1472-1475.
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these men—sixpence a day for each archer—a tenth was to be levied
before 2nd February, the money was not to be put at the king’s
disposal after it was collected, but was to be kept in some castle, town,
or house of religion until parliament gave further orders concerning
it; and if the king’s army “held not’’ before Michaelmas Day, 1474,
the money was to be paid back to its former owners. The king
had also been required to renounce any claim that might possibly
arise out of the grant of archers made to Henry VI in 1453 and to
release his subjects from the payment of the still unpaid portion
of the fifteenth and tenth granted to him in 1468.

Even the Lords were so affected by the excitement of the hour
that they taxed themselves with a tenth. Vet they too were
careful to stipulate that the money they gave was not to be placed
at once in the king’s hands, but was to be kept in St. Paul’s Cathedral
until parliament gave directions regarding its use, and that
it was to be returned to its former owners in case the king passed
““ not forth of this realm ”’ before Michaelmas Day, 1474.

Edward’s subjects had again signified their willingness to begin
anew the old war with France which had ended so disastrously in
Henry VI's reign. But though the king had intimated that the
Dukes of Burgundy and Brittany were clamouring for war, a month
after the prorogation of parliament he had to announce that,
owing to the representations of the Duke of Brittany’s ambassadors,
Michel de Partenay and Jacques de la Villéon, he had postponed
his intended attack on France for a few weeks.? On the same
day, as was afterwards learned, Francis sealed a new truce with
Louis which was to last until 23rd November, 1473, in other words
until eight months after the date by which Edward was bound
by the treaty of Chiteaugiron to begin his invasion of France.
It was the Seigneur de Lescun who had persuaded Francis to desert
Edward in this way, and Lauis, in addition to giving Francis a
pension of forty thousand francs, bestowed on Lescun one of six
thousand francs, besides a gift of twenty-four thousand gold crowns
in hand and several offices well worth having.3

Edward must have suspected, even before he heard of the new truce,

IRolls of Parl.,, VI, 4-9. During the session the attainders of several
Lancastrians, including that of Doctor John Morton, who for some months
past hez(xld been Master of the Rolls (Cal. Patent Rolls, II, 334), had been
reversed.

28th Dec. Exchequer T. R., Council and Privy Seal, file go, m. 44, 47.

3Commynes-Lenglet, 1II, 234 ; Dupuy, I, 319.
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that Francis was going to yield to Louis. But the suspicion
made no apparent change in his intention to invade France. If
Francis withdrew, Charles, his stronger ally, still remained, and
when, about 10th December, the Seigneur de la Gruthuyse started
for home, after receiving as a final mark of favour the privilege of
bearing the ancient arms of the Earls of Winchester with a canton
of the arms of England and a grant to two towns on his estates
in Flanders, Aemstede (Hamste) and Westenschouen, of special
trading privileges in England similar to those granted to Veere a
year before,* William Hatclyf and three merchants of the staple,
William Rosse, John Barton, and John Challey, accompanied him.

Some time before this the Hansards had entrusted to William
Rosse at Bruges a letter accepting the proposal which had been made
to them in the spring that another diet should be held to adjust
their quarrel with the king of England and suggesting that the diet
should meet on 1st May, 1473, but at Hamburg instead of at
Utrecht. But as Rosse had the bad luck to fall ill at Calais, Edward
did not receive the letter of the Hansards until after Michaelmas,
the date by which they had asked him to let them know his decision,
and Gruthuyse and Hatclyf, as well as Rosse and the two other
merchants, were now empowered to explain the king’s delay to
the Hansards and to try to obtain a treaty with them.? Hatclyf,
however, had also another mission to perform, for he was to
announce to the Duke of Burgundy that the king of England was
ready to bring an army across the sea to conquer France and to con-
clude an offensive and defensive alliance with the duke. He carried
with him a “minute” or outline, drawn up by the king’s council,?
of the terms Edward was prepared to offer Charles and he was
directed to come to a full understanding with the duke both
in regard to the way in which the war against France was to be
conducted and in regard to the concessions which Edward was to
make to the duke out of, the territories conquered.+

IRymer, XI, 765; Cal. Patent Rolls, II, 338 ; Van Praet, 14; Writs of
Privy Seal, file 841, no. 3599 ; French Roll 12 Edw. IV, m. 5; Signed Bills,
file 1505, no. 4505. This grant to Aemstede and Westenschouen, like the
grant to Gruthuyse of the earldom of Winchester, was cancelled by Henry
VII at Calais. See the entry on the French Roll just cited.

3Hanserecesse, II, 6, pp. 577-579 ; Rymer, XI, 765.

3Instructions to Hastings, Scott, Hatclyf, and Russell, Signed Bills, file
1505, no. 4521A ; State Papers, Henry VIII, ut sup.

D4Signed Bills, file 1505, no. 4514; French Roll 12 Edw. IV, m. 10, 11th
ec.
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Just what suggestions Hatclyf was authorized to make for
Edward, except that he was to propose to Charles a joint declaration
against Louis and an agreement that, after Edward landed in France,
neither he nor the duke should reply to any letters or embassies
from Louis without the knowledge and consent of the other,* it
is impossible to say. But he was followed to Burgundy a month
later by Hastings, Scott, and Russell, and fortunately the instruc-
tions given to these ambassadors for their guidance and Hatclyf’s
are still in existence.?

What Edward bade his ambassadors say to Charles was that his
“ affection "’ was now ‘‘ greatly set to the expedition >’ to France,
and that he was willing to land with an army in Normandy or the
neighbourhood in the coming April, May, or, at the latest, June
to begin the war. He was ready to agree, too, that the duke should
have the lands in France mentioned in the list brought to him by
Gruthuyse, but he charged his ambassadors that, if the duke
or his council ““ devised a minute of a letter of transport and grant ”’
of those lands, or any part of them, which he was expected to sign,
they must “ take a deliberation thereupon ”’ and send or bring the
minute to England “ to be ripely seen and understanden.” The
ambassadors were also to persuade the duke to allow the king of
England and his successors to hold the city, church, and
archbishopric of Rheims, “ where the kings of France have right
to be sacred and by the hands of the said archbishop,” or, if that
was more than could be obtained, they were to procure a written
promise that, notwithstanding the transference to Charles of the
county of Champagne, the king and his successors could go to
Rheims at their pleasure and * enter, abide, and challenge there
to be sacred.”

Edward also expected Charles to assist him to recover the crown
of France. He wanted the duke to promise to serve him with ten
thousand men for a year, if not longer, after he landed in France,
and for repayment proposed to assign to him each year a portion
of the conquered territories, other than those the duke was to own in
perpetuity, to hold until through the profits and revenues therefrom
he should recover the sum he had paid out in wages to his men.
The king clearly intended to keep the conduct of the war in his

The

3{?‘::3 .the commission for Hastings, Scott, and Russell, which is of the same

purport as the one given earlier to Hatclyf alone, see Signed Bills, file 1505,
no. 4521, and French Roll 12 Edw. IV, m. 1, 19th Jan.
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own hands, as he expected Charles to serve him at such times
and in such places as he might deem wise ; but in general he wanted
his army and the duke’s to attack the enemy at different points,
at the same time that each held himself in readiness to go to the
support of the other in case of need.

Finally, as it had been suggested that a special agreement con-
cerning the aid * which that one prince should be bound to find
to the other in case he were thereunto lawfully required ”’ ought
to be added to the treaty of alliance, Edward empowered his
ambassadors to sign, after the alliance had been secured, * letters
of assistance’’ providing that, in the event that either prince became
engaged in war, he might call upon the other for aid to the extent
of five thousand men. This was to be on the understanding that
if the war was a defensive one, the prince supplying the men would
pay the wages of two thousand of the men, while if it was not
a defensive one, the prince receiving aid would pay the wages of
the whole five thousand. Edward was not willing, however, that
these letters of assistance should go into effect until after Normandy
or some other considerable part of France had submitted to him.*®

Hastings, Scott, and Russell received these instructions on 1gth
January, 1473, and they must have started for Flanders immediately
after, as they had their first meeting with Charles at Ghent just
six days later.?

On 8th February, 1473, parliament reassembled at Westminster,
and Paston’s brother no doubt voiced the feelings of most English-
men when he wrote to him : “ I pray God send you the Holy Ghost
among you in the parliament house, and rather the devil, we say,
than ye should grant any more taxes.”’”3 Nevertheless, on the plea
that the grant previously made to him was insufficient to enable
him to invade France and that he was * verily disposed ” to take
an army across the sea ““in brief time,”” Edward again asked for
money. He made his request without referring to the fact that
his treaty with the Duke of Brittany had miscarried, and without
. admitting that there was any doubt whatever about a satisfactory
agreement with the Duke of Burgundy. Yet, as a matter of fact,
Francis was urging Charles to sign another truce with Louis* and
Charles was on the point of yielding—not to Francis’s urgings,

1Signed Bills, file 1505, no. 45214 ; State Papers, Henry VIII, uf sup.

3Commynes-Lenglet, II, 204.

3Paston Letters, V, 178.
4Dupuy, I, 324-326.
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but to the fear that, if he plunged into a war with Louis, he would
lose the oppoartunity circumstances were just now holding out to
him to get possession of Gueldres. About the beginning of March
FEdward’s ambassadors in Burgundy sent him word that, in spite
of his readiness to meet Charles’s terms, the invasion of France
would have to be postponed for another year and, bowing to the
inevitable, on 7th March the king sent a commission to Hatclyf
to treat with Louis for a truce on land and sea. A fortnight later
a truce which included both England and Burgundy and which
was to last until st April, 1474, was signed with the French king.*

Edward did not feel called upon to hurry to the parliament
chamber to make known that he had signed a truce with the king
of France which would necessitate the postponement of his invasion
of France for at least another year, and on 8th April, when parlia-
ment was prorogued until 8th October,? the Commons, admitting
that their previous grant was inadequate and also that it had proved
difficult to collect, announced that they had added to it a fifteenth
and tenth. Only by giving notice, when he accepted the grant,
that payment of the money would be deferred from St. John’s Day,
the date the Commons had named, until Michaelmas, unless for
urgent reasons affecting the defence of the realm it was necessary
to call for it sooner, did the king confess that there would be no
expedition to France in the immediate future. But the Commons
had again shown their distrust of him by providing that the proceeds
from the fifteenth and tenth were not to pass into his hands until
he bad actually “ indented *’ with the captains of the archers and
the day of muster had been proclaimed in every shire. The Lords,
on the other hand, had displayed a more trusting spirit than before.
The wages of his troops were not the only expense the king would
have to meet if he set out to conquer France; he would also have
to lay in “ great provision ”’ of bows and arrows, guns and gun-
powder, and other war supplies long before he left England, and

1Signed Bills, file 1505, no. 45314, 7th March; Commynes-Lenglet, III,
247 ; Palgrave, Kal. of the Exchequer, III, 17. It should be noticed that
Rymer, XI, 750, has overlooked the fact that the dates are * avant Pasques ”’
and has assigned this treaty to the year 1472.

2The prorogation was pronounced by Stillington, but he resigned the great
seal two months later, and after a brief time, during which it was in the
hands, first of Doctor John Morton, Master of the Rolls, and then of the Earl
of Essex, the seal was given to Lawrence Booth, Bishop of Durham. Rymer,
X1, 782 ; Signed Bills, file 1505, nos. 4539, 4543. Sﬁﬁington was summoned

to Rome in 1475 to answer grave charges of some sort, Marténe and Durand,
Veterum Scriptorum Amplissima Collectio, II, 1506.

VoL, 1, E
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the Lords, with the consent of the Commons, permitted him to
take the money that had been raised in pursuance of their grant
and use it for the purchase of such necessaries.”

The Lords and Commons had scarcely dispersed after the proroga-
tion when news of the truce that had been signed with the king of
France spread through England. * As for tidings,” wrote Paston
on 16th April, as he was on his way to Calais, *there was a truce
taken at Brussels about the 26th day of March last past between
the Duke of Bourgogne and the French king's ambassadors and
Master William Hatclyf for the king here, which is a peace by
land and water till the first day of April now next coming between
France and England and also the duke’s lands.”? As the writer
added, ““ God hold it for ever and grace be,” it would appear that
to him at least the news was not displeasing; but even to those
who were not sorry to have the war with France delayed, it must
have looked as if the king had deliberately deceived his people by
keeping back the truth about his negotiations with the Dukes of
Burgundy and Brittany.

To offset the revelation in regard to the postponement of the
invasion of France, Edward had some really good news to
impart which might prove to have important bearing on his war
plans. This news was that the prospect of a treaty of peace with
the Hanseatic League was improving and that a truce was about
to be concluded with the king of Denmark, whose seizure of the
English ships in 1468 had led to the imprisonment of the Hanseatic
merchants in London and who was still lending his aid to the
Hansards, with results which had been particularly disastrous of
late to English merchants.3

On 215t January Hatclyf, Rosse, and Challey, who were then at
Bruges, had written a letter to the city of Lubeck. In this, after
telling of Rosse’s illness at Calais and the consequent delay in
the delivery of the message he was carrying from the Hanseatic
League to the king of England, they expressed their disappointment
because they had found no one at Bruges who had authority to
treat with them and said that, as they did not want to go home
without doing anything, they had told the aldermen of the Hanseatic
merchants at Bruges that, if the League would send ambassadors

IRolls”of Parl., VI, 39-42. The convocation of Canterbury granted the
king a tenth. Wilkins, III, 607 ; Wake, 379; Fine Roll 12 Edw. IV, m. 4.

2Paston Letters, V, 184.

3Cal. Milanese Papers, I, 166.
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to Utrecht on 1st July, they would ask their king to do the same.*
This letter was well received by the Hanse towns, and as they
now made up their minds to allow the diet to be held at Utrecht,
no further difficulties arose. On the same day on which Edward
authorized Hatclyf to sign the truce with the king of France, he
also empowered Gruthuyse, Hatclyf, and Russell to treat with
the Hanse towns regarding a truce, mercantile intercourse, and
the time and place of the diet ;> and almost at the same moment
the League empowered Heinrich Kastorp, Doctor Johann Osthusen,
and Johann Luneborg to treat with England for a perpetual peace
and the redress of injuries or, in case a treaty of peace could not
be agreed on, to arrange for a ten years’ truce and for further peace
negotiations or arbitration. Shortly after it was agreed that before
25th June both Edward and the League should send to Bruges a
written declaration stating that a diet was to be held at Utrecht on
1st July and that there was to be a suspension of hostilities until 1st
October, and also safeconducts for the ambassadors who were to
attend the diet.* Bluemantle carried to Bruges in May the docu-
ments Edward was to furnish, and as the Ieague was almost
equally prompt in doing its part, there seemed to be every reason
to hope that the quarrel between England and the Hanseatic
League, which had cost both parties dear, would soon be settled
and forgotten.*

The truce with the king of Denmark was signed in the midst of
these negotiations with the Hanseatic League. Denmark Herald
came over to England with friendly messages from King Christian;
Norroy King-of-Arms went over to Denmark with a gift of ten
yards of green cloth, ten yards of murrey cloth, and ten yards of
violet cloth for King Christian’s consort, and finally, on 1st May,
announcement was made that a two years’ truce between England
and Denmark had been concluded. During the two years all
differences were to be referred for arbitration to the king of Scotland,
the Duke of Burgundy, or other princes chosen by both parties,
and Englishmen and Danes were to enjoy mutual freedom of trade,

THanserecesse, II, 6, pp. 577-579. Cf. ibid., pp. 579-582.

’Séﬁned Bills, file 1505, no. 4531; French Roll 13 Edw. IV, m. 31, 7th
March.

3Hanserecesse, II, 6, pp. 587-589, 591-593.

4Ibid, 11, 7, pp. 12-13 ; Rymer, XTI, 780 ; Writs of Privy Seal, file 844, no.
3736 ; French Roll 13 Edw. IV, m. 19, 24 ; instructions given to the ambassa-
dors sent to Utrecht, cited below.
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except that, as of old, Englishmen were not to go to Iceland without
the permission of the king of Denmark.*

With still another foreign power Edward was carrying on negotia-
tions during the spring of 1473, and in this instance too the interests
of English traders were concerned. Edward had been in no way
responsible for the attack made by the Bastard of Fauconberg in
March, 1471, on the Portuguese ships returning home from Flanders,
and although Alphonso V had authorized reprisals and revoked
all safeconducts previously granted by him to English merchants,?
any further revenge he may have contemplated was renounced when
he heard of the overthrow of Henry VI and Warwick. But though
Edward ratified the old treaty between England and Portugal on
11th March, 1472, and Alphonso did likewise on 3oth August
following, the outrage committed by the Bastard of Fauconberg
still rankled in the minds of the Portuguese, and John d’Elvas,
who brought to England, during the winter of 1472-1473, Alphonso’s
ratification of the treaty, was commissioned to demand compensation
for the ships and goods which had been seized. As the Bastard
had already been executed for another cause, it was impossible to
punish him further, but on 23rd February a commission was
appointed to make the desired reparation and to arrest and
bring before the king and his council those who had shared in
the Bastard’s guilt. Three days later John d’Elvas gave an
acquittance in Alphonso’s name which contained a promise that
neither the king of England nor his subjects should be made to
suffer for the Bastard’s offence.3

ITellers’ Roll, Easter 13 Edw. IV ; Rymer, XI, 775; 45th Report of the
Deputy Keeper, app. II, 5.

2Stillington and Chapmen, The Commercial Relations of England and
Portugal (London, 190%), 21, 100.

3Rymer, XI, 741, 762-764, 767, 769 ; Cal. Patent Rolls, I1I, 379.




CHAPTER 111
A SETTLEMENT WITH THE HANSEATIC LEAGUE

HowgvVER his subjects may have felt about the truce with France,
the king of England himself must have heaved a sigh of relief when
it was signed, though the common belief in France that Edward
was indolent and less eager for war than his subjects® was probably
unwarranted. It is not likely that the man who had fought
and won the battles of Barmet and Tewkesbury had lost all his
martial spirit in two years, and Edward had excellent reasons for
feeling that the present moment was no time to commit his kingdom
to the care of a regent while he crossed the sea for any enterprise
however glorious. For one thing, he was still not quite sure of
the Scots, and so obvious was it that he ought not to leave home
before his northern border had been made entirely secure from
attack that the Duke of Burgundy sent a couple of ambassadors,
Fulpard de Amerongen and Georges Baert, to Scotland by way of
England to see what could be done to bring James III to terms.
But though Charles prevailed on James to renew his truce with
England until roth April, 1475, and also to agree that there should
be another conference of English and Scottish commissioners at
Alnwick on 16th June, this was hardly enough, and Edward’s
efforts to obtain a treaty of peace and a marriage alliance with
James continued to be unavailing.? At this very time, moreover, as
Edward and Charles probably suspected, if they did not actually
know, some Scottish ambassadors who had gone to France were
not merely assuring Louis that James had rejected all Edward’s
proposals, but were offering to find means to prevent the English
from landing in France. James shared the belief that Edward was
less anxious than his subjects to attempt to recover England’s lost
possessions beyond sea, and for the sum of ten thousand crowns he

1Cal. Milanese Papers, I, 177, 183.
2Rymer, XI, 772-775, 776-778; Warrants under the Signet, file 1383,
26th May. :
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offered to keep Edward at home, by attacking him, if that proved
to be necessary, or by promising to protect him against his subjects
should they rise in revolt when he gave up his expedition to France
and disbanded his army.?

Another thing which gave Edward pause, and which also helps
to explain why James was so confident that he could keep the
English away from France, was the fact that England was filled with
a mysterious unrest and teeming with crime. At the close of the
autumn session of parliament the Commons had made bold to call
the king’s attention to the crimes of all sorts which were being
perpetrated by ““ such persons as either been of great might or
else favoured under persons of great power,” and to request him to
proclaim anew the statutes against maintenance and the giving of
liveries.? But though Edward did not fail to act upon this recom-
mendation,3 the disorders seemed to increase. In Herefordshire,
Shropshire, and the Welsh marches generally conditions became
so serious that in the winter the Prince of Wales was sent to the
marches in the hope that the presence of the heir to the throne would
evoke the loyalty of the people and serve as a restraining influence
in case there was anything of a treasonable nature behind the
disturbances. On 20th February the Prince’s council was
strengthened by the addition of ten new members, including
William Alyngton, Speaker of the House of Commons, and given
fuller powers,* and shortly after the Prince was taken to Hereford
by his mother. A body of royal commissioners, including some
of the judges, accompanied the queen and the Prince for the
purpose of punishing the offenders against the king’s peace, and
before all was over many persons were indicted. But the king’s
commissioners found their task no easy one, as the people were
afraid to give evidence against their neighbours *for dread of

ISee a copy of some instructions given by Louis to Alexander Monypenny
(not to William Monypenny, Seigneur de Concressault, as both Dupuy,
1, 343, and Legeay, II, 129, intimate) going to Scotland. Legrand’s collec-
tions, MS. frangais 6981, fl. 214-217. Legrand assigned this document to
the year 1474, which may be correct ; but there is little doubt that the offer
to which Monypenny was to reply was identical with the one the Milanese
ambassador in France speaks of in a letter written on 12th May, 1473 (Cal.
Milanese Papers, I, 174-175), although he reported that James wanted a
pension of some sixty thousand crowns as his reward.

2Rolls of Parl., VI, 8.

3See letters he sent to Salisbury and Coventry on 11th February. Hatcher,
Old and New Sarum, 179 ; Coventry Leet Book, 373 (reprinted in Thornley,
Eng. under the Yorkists, 166).

4Cal. Patent Rolls, II, 366 ; Signed Bills, file 1505, no. 4525.
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murdering and to be mischiefed in their own houses, considering
the great number of the said misdoers and the great bearers-up
of thesame "’;* and so evident was it that only by constant vigilance
and pressure could law and order be maintained in that far-away
and difficult part of the kingdom that it was decided that the Prince
should remain in the Welsh marches as the representative of the
royal authority. Alcock, Bishop of Rochester, was appointed
the Prince’s teacher and president of his council and Earl Rivers
his governor, and about the time he celebrated his third birthday,
Edward IV’s son took up his permanent residence in Ludlow Castle,
where his father had spent so much of his own childhood.?

Rivers and Alcock were by no means left to bring up the Prince
of Wales according to their own fancy. Before the Prince was
intrusted to their care, minute instructions were drawn up for their
guidance, and it was far from an idle life that was mapped out for
the king’s little son. For the Prince was to arise every morning
‘“ at a convenient hour, according to his age,” hear matins in his
chamber, go, as soon as he was dressed, to his chapel or closet to
attend mass, after mass eat his breakfast, between breakfast and
dinner give his time to “such virtuous learning as his age shall
suffer to receive,” during dinner listen to the reading of “such
noble stories as behooveth to a prince to understand and know,”
and after dinner return again to his learning. Later in the day
he was to be given instruction in ““ such convenient disports and
exercises as behooveth his estate to have experience in,” then he
was to go to evensong, and after evensong he was to eat his supper.
Only when supper was over was the poor little fellow to be allowed
to relax and enjoy *‘ all such honest disports as may be conveniently
devised for his recreation.” But happily eight o’clock was to find
him in bed with the curtains drawn, and those who attended at
the last ceremonies of the ceremonious day were bidden to ‘‘ enforce

IRolls of Parl., VI, 160.

3The ordinances of the Prince’s household were drawn up on 27th S;Ftem-
ber, but the appointments of Alcock and Rivers were not sealed until roth
November. Signed Bills, file 1506, no. 4578 ; Cal. Patent Rolls, II, 401,
417. The Milanese ambassador in France wrote on 6th July that he heard
that the king of England had taken his son to Wales, ‘‘ and styled him Prince,
as is customary with their firstborn, and has left him in the country.”” Cal.
Milanese Papers, I, 176. On the question of whether Edward IV is to be
credited with the origination of the Council in the Marches of Wales, which
became an important body in the Tudor period and continued to exist until
1689, see Miss C. A. J. Skeel’s, The Council of the Marches of Wales (London,

1904).
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themselves to make him merry and joyous towards his bed.”
Around that bed careful watch was to be kept every night and all
night, and that disease might not steal in and rob the king of God’s
‘‘ precious sonde and gift and our most desired treasure,”’* a physician
and a surgeon were to beeverat hand. Nor was the moral welfare of
the child forgotten; for no swearing or ribald words were to be
tolerated in his household, least of all in his presence, and no
““customable swearer, brawler, backbiter, common hazarder, [or]
adulterer ’ was to be retained in his service.?

Yet it is greatly to be feared that if no adulterer was to be per-
mitted to approach the Prince of Wales, his own father ought to
have been excluded from his presence. In an account of one George
Lovekyn, tailor and yeoman of the wardrobe (and an undoubted
authority on fashions, as he was a Frenchman born3), which the
king sent to the Exchequer for payment in 1477, appears under
the heading, “ For my Lord the Prince,” charges for the making
of a doublet of purple velvet, a doublet of purple satin, a doublet
of black satin, a doublet of green satin, two doublets of black velvet,
a long gown of purple velvet, a long gown of purple satin, a long
gown of black satin, a long gown of green satin, a long gown of
black velvet, a bonnet of purple velvet lined with green satin, two
bonnets of black velvet lined with black satin, and a long gown of
cloth of gold upon damask. But alas! the next items in the account
are “For my Lord the Bastard.” However, the royal bastard
(Arthur was his name and Lady Elizabeth Lucy was understood
to be his mother*) seems to have had to put up with much fewer
and plainer clothes than the Prince, as he had received from
Lovekyn only a coat of black velvet, a gown of black, and a gown
of russet.’

1Signed Bills, u¢ sup.

2Halliwell, Letters of the Kings of Eng.,, I, 136-144; Ordinances and
Regulations for the Government of the Royal Household, 27-33. A few weeks
before his death Edward sent to the Prince’s council another set of ordinances
‘“ concerning our said son’s person ’’ which contained several additional
articles and changed the Prince’s bed hour from eight to nine o’clock. Nichols,
Grants of King Edward the Fifth (Camden Society), vii-viii.

3Cal. Patent Rolls, II, 472, 504. He was granted letters of denization in
1476, and in 1480 he was ‘‘ sergeant tailor of the Great Wardrobe.” See
Nicolas, Wardrobe Accounts of Edward IV, 155, where his name is spelled
“« L‘lfkyn.“

4Stow, 433; Hall, 367; More, Hist. of Rich. III, 61-62. Arthur
Plantagenet married Elizabeth, daughter of Edward, third Viscount Lysle,
was created Viscount Lysle in 1523, and died in 1541. Nicolas, Hist. Peerage.

SAccounts, etc. (Exchequer K. R.), bundle 412, no. 8.
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The establishment of the Prince of Wales and his council at
Ludlow may have put a check on crime in that neighbourhood,
but unfortunately it was not in the Welsh marches
only that the peace and good order of England, if not the
sovereignty of Edward IV, were threatened. The whole kingdom
appeared to be in a state of apprehension and nervous
irritability. At Norwich one Hogan was predicting that
serious rebellions would take place in the month of May, and so
sensitive had Edward become to every hint of danger that he had
the prophet brought up to London. But London itself felt pre-
monitions of trouble. ‘‘ As for the world, I wot not what it
meaneth,” wrote Paston from the capital on 2nd April. ‘“Men say
here, as well as Hogan, that we shall have ado in haste. I know
no likelihood but that such a rumour there is.”” And ten days
later he wrote again: “ Every man saith that we shall have ado
or May pass. Hogan the prophet is in the Tower ; he would fain
speak with the king, but the king saith he shall not avaunt that
ever he spake with him.”’*

Although Edward pretended to scorn the Norwich prophet, he
determined not to let the grass grow under his feet until Hogan’s
predictions came true. In April, about a week after parliament was
prorogued, he left London, with Speaker Alyngton as a companion,
to make an extended progress through his kingdom, and even if the
truth was much exaggerated in the stories which reached France
about the condition of things in England, it was high time for him
to bestir himself. For on zoth April the Milanese ambassador in
France reported : * His Majesty told me that yesterday evening
he heard from Bordeaux, from some of his subjects who had come
from England, how Edward of York, to use his Majesty’s own
words, had his hands full in England because about sixty thousand
persons had risen against him and were waging active war on him,
I offered his Majesty my congratulations on this.’’?

Why was England so restless and uneasy ? Some months later
it was being told in France that the northern counties of Edward’s
kingdom had refused to give him any money for the expedition to
France, though they were willing to provide their share of troops ;
and there is a confession in the records of parliament that the
king’s assessors were unsuccessful in performing their task in

IPaston Letters, V, 177-179, 181.
2Cal. Milanese Papers, I, 174.
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Cheshire, Northumberland, Cumberland, Westmoreland, the
bishopric of Durham, the town of Newcastle, the city of Lincoln,
a certain wapentake in Yorkshire, and a certain hundred in Here-
fordshire.* But on the whole, apparently, England had shown
herself to be in favour of renewing the wars in France, and if one
section of the country insisted on being permitted to give men only,
instead of men and money, that would hardly account for the wide-
spread conviction that the whole kingdom was on the verge of a
serious rebellion. At first glance one might even suspect that
Englishmen had become too prone to look for civil war and that
there was no real occasion for so much anxiety. But between the
lines of Paston’s letters, which are almost the only source of informa-
tion we have about the troubles in England at this moment, this
much at least can easily be read : the ill-feeling between Clarence
and Gloucester, which, notwithstanding the supposedly satisfactory
settlement recently made concerning the Warwick estates, was still
very strong, was regarded by Edward’s subjects as a menace to the
peace of the entire kingdom. Paston’s meaning is not always as
clear as could be wished, but if Clarence was believed to be still in a
vindictive mood, not only towards Gloucester but towards Edward,
and to be endeavouring to stir up another rebellion in the hope
of accomplishing what he had failed to accomplish before, Paston
might well shrink from mentioning names and from being very
explicit in his statements.

If Clarence had succeeded in laying the train for another explosion, -
one thing is certain, and that is that he had not done it alone. Aid
and encouragement had been given to him by someone, and not only
probability but positive evidence points to the king of France as
his helpmate. Louis had apparently told the duke that, if he would
engage in another conspiracy against his brother’s throne, he would
send the Earl of Oxford to make a descent on the coast of England and
would also, if he could, get the king of Scotland to give assistance.
‘ The Farl of Oxford was on Saturday at Dieppe,” said Paston in
his letter of 16th April telling of the truce with France, ““ and is
purposed into Scotland with a twelve ships. I mistrust that work.
Item, there be in London many flying tales, saying that there should
be a work, and yet they wot not how.”> And a ‘““ work ” there
might have been in very truth had Ozxford’s plans turned out

1]bid., 177-178 ; Rolls of Parl., VI, 113.
2Paston Letters, V, 184.
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as he hoped they would. But luckily James’s ambassadors were
slow in striking a bargain with Louis, and in the meantime Edward,
who had been growing more and more suspicious that negotiations
hostile to him were going on between James and Louis, succeeded
in frightening the Scots both by withholding his safeconduct for the
Scottish commissioners who were to come to Alnwick for the diet
of 16th June and by directing the Earl of Northumberland to send
a pursuivant to Scotland to complain of certain violations of the
truce and especially of James’s reception of the Earl of Oxford
after his flight from England.* Ozxford, in consequence, grew
discouraged about getting help from James and, instead of going
to Scotland, changed his plans and headed straight for England.
On 18th May Paston reported more rumours about the earl. “I
heard say that a man was this day examined, and he confessed
that he knew a great treasure was sent to the Earl of Oxford,
whereof a thousand pounds should be conveyed by a monk of
Westminster, and some say a monk of Charterhouse. Item, that
the same man should accuse a hundred gentlemen in Norfolk and
Suffolk that have agreed to assist the said earl at his coming thither,
which, as it is said, should be within eight days after St. Dunstan, if
wind and weather serve him.”” Paston again spoke of his news as
“ flying tales,” but events were to prove that the story-mongers
were very near the truth this time, as on 28th May, just nine days
after St. Dunstan’s Day, Oxford landed at St. Osith’s.?

At the moment of Oxford’s landing Edward was far away, at
Ludlow,3 but the Earl of Essex and Lords Dynham and Duras at
once set out for Essex, and the news that they were coming sufficed
to send Oxford back to his ships. ‘ Men look after they wot not
what,”” remarked Paston after telling of Oxford’s landing and its
sequel, ““ but men buy harness fast ; the king’s menial men and the
Duke of Clarence’s are many in this town ; the Lord Rivers come
to-day, men say to purvey in like wise. Item, how that the Countess
of Warwick is now out of Beaulieu sanctuary, and Sir James Tyrell
conveyeth her northward, men say by the king’s assent, whereto
some men say that the Duke of Clarence is not agreed. Item, men

- ISee a letter from James to the Earl of Northumberland dated 13th July.
Cal. Documents relating to Scotland, IV, 408-409. That this letter and the
reply of the Scottish ambassadors concerning Oxford belong to 1473 is readily
determined by a comparison of the names appended to the reply with those
appearing in James’s commission of 1oth September, 1473. Rymer, XI, 787.
2Paston Letters, V, 186, 188. Cf. Cal. Milanese Papers, I, 175.
SPrivy Seals.



60 LIFE AND REIGN OF EDWARD IV

say that the Earl of Oxford is about the Isle of Thanet hovering,
some say with great company, and some say with few.”’r

The very order in which Paston mentions his items of news is
enough to show that it was generally believed that some kind of an
agreement existed between Oxford and Clarence. Edward did not
venture to accuse Clarence openly of treason, but he was evidently
on his guard, and it was well understood that, if he was not actually
assisting Gloucester, he was at least conniving at the attempts of one
of his brothers to get the better of the other. The removal of the
Countess of Warwick from Beaulieu appears to have been the work
of Gloucester, and another letter writer speaks of a rumour that
the king had restored to the countess the whole of her inheritance
in order that she might grant it to Gloucester. “‘And of this folks
marvel greatly.’””?

Edward spent the whole summer moving from place to place,
and all the time he kept Speaker Alyngton with him.3 During June
he was at Ludlow, Coventry, Kenilworth Castle, and Leicester,
during July at Nottingham, Leicester, Stamford, and Fotheringay.
In August he spent some time at Shrewsbury, where, on the 17th,
his heart was made glad by the birth of his second son, Richard
of Shrewsbury ;4 and from Shrewsbury he went to Lichfield. During
September he visited Burton-upon-Trent, spent a week or more
at Nottingham, and about the 21st reached Leicester again. And
all this journeying to and fro seems to have had just one purpose,
which was to make the people feel that they were under the royal
eye. For all the summer the Earl of Oxford, in spite of his repulse
from St. Osith’s, hovered about the coast of England, capturing
passing ships and accumulating ““ great good and riches,””® and
all the summer the curious uneasiness within the kingdom continued.
While the king was hurrying from place to place, his councillors in

1Paston Letters, V, 188-189.

2See a letter to William Calthorp which is dated 1st June and which clearly
belongs to the same month of ]une as Paston’s letter cited above. Hist.
MSS. Com., Report 11, app. 7, p. 9

3In December Edward ordered the payment of £26 13s. 4d. to Alyngton
in consideration of the expenses the Speaker had incurred while attending
upon him during the summer in the counties of Leicester, Nottingham,
Derby, Stafford, Salop, and Hereford, and in the marches of Wales. War-
rants for Issues, 13 Edw. IV, 5th Dec. Cf. Rolls of Parl., VI, 160.

4According to the notes in Add. MS. 6113 which have already been cited
on several occasions, Richard was born on 17th August, 1472. But this is
impossible, as Princess Margaret was born in April, 1472.

5Privy Seals.
6Early Chancery Proceedings, bundle 48, no. 270; Warkworth, 26.
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London, cudgelling their brains to determine who was spreading
the mischief, grew suspicious of every idler and beggar—even of
the indigent student eking out a living by begging from door to
door. On 12th July the sheriffs of London were ordered to make
proclamation that, in as much as many persons, “ being strong
and mighty of body to do service in husbandry and other labours,
feign them to be sick and feeble, and some feigning them in going of
pilgrimages and not of power to perform it without alms of the people,
and some also feign them to be clerks in universities, using study
and not of power to continue it without help and relief of the people,
by means of the which feignings divers and many fall into the said
beggings, as well in cities and boroughs as other places, and so,
living idly, will not do service, but wander about from town to town
as vagabonds, sowing seditious languages,” the king commanded
that every person who was able to work should ‘“ serve in husbandry
and other businesses” according to the laws and statutes; that
no person should set out on a pilgrimage who could not make the
journey without begging or who did not have *letters testimonial ”’
under the king’s great seal stating the reason of his pilgrimage,
where he came from and whither he was going, and that no clerk
of any university should “ go a-begging for his sustenance or
finding ”’ unless he had letters from the chancellor of his university
saying he was “ a clerk of poverty entending his learning, not able
to continue without relief of begging.””*

But what saved England from another outbreak of civil war in
the summer of 1473 was probably not so much the activity of the
king and the vigilance of his councillors as the failure of the Earl of
Oxford’s plans. At the beginning of July, according to the Milanese
ambassador in France, Oxford sent Louis XI twenty-four ‘‘ original
seals of cavaliers and lords and one duke ”’ who had pledged them-
selves to make war on Edward. But Louis, though he was not
afraid to acknowledge that it was he who had sent Oxford to stir
up Edward’s enemies, had so far lost faith in the earl by this
time that he questioned the genuineness of the twenty-four seals
and, instead of sending the ““good sum of money to begin
this war’’ which the earl asked for, he decided to look after the
defences of the coast of Normandy and to send out a fleet to scour

IClose Roll 13 Edw. IV, m, 23 dorso. Cf. London Journal 8, f. 52b. There
is a slight